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 سپاه پاسداران با اعلام شهادت یک مستشار نظامی باسابقه  در سوریه 

اسرائیل تاوان این جنایت را 
خواهد داد

سياست 2

سياست 2

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی به دنبال الزام قانونی 
حضور در اعتکاف است

ی توامان  بی اعتبار عصر 
جایگاه ها و آدم ها

»الزام قانونی مسئولان برای شرکت در مراسم 
اعتکاف«. این آرزوی دبیر شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی کشور است. عبدالحسین خسروپناه، که 
عادت دارد با جملاتی عجیب دم به دم در رسانه ها 
دیده و شنیده شود، در آیین تجلیل از برگزیدگان 
فراخوان ایده اعتکاف دانشجویی با طرح این سوال 
که چرا برخی مدیران دچار فساد مالی می شوند، 
گفت: »زمانیکه قلب دچار بیماری روحی و هوای 
نفسانی شود، دچار نوعی بیماری شده که به حق 
و حقوق دیگران توجهی ندارد. در چنین شرایطی، 
شیطان با سادگی در افراد نفوذ خواهد کرد. بنابراین 
ما باید قلب و روح دانشــجویان که مدیران آینده 
هســتند را تقویت کنیم تا از هر وسوسه ای به دور 

باشند. این موضوع نیز با برپایی نماز، خواندن قرآن و 
حضور در مراسمی مانند اعتکاف شکل می گیرد.« 
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی کشور همچنین 
شب زنده داری را از شاخص های یک حاکم خوب 
معرفی کرده و البته از دانشــجویان هم خواسته 
است تا در مراســم اعتکاف بحث سیاسی نکنند. 
»مؤسسه ی پژوهشی حکمت و فلسفه ایران« در 
سال ۱۳۵۳ به همت سید حسین نصر و جمعی از 
پژوهشگران فلسفه آغاز به کار کرد. این مجموعه که 
بیشتر به »انجمن حکمت و فلسفه« شهرت دارد، از 
بدو تأسیس به این سو از مهمترین مراکز مطالعات 
فلسفی و عرفانی در ایران بوده و چهره های نامدار 
فلسفه در ایران و جهان در آن رفت و آمد داشته اند...

در گفت وگوی »توسعه ایرانی« با کارشناسان نفتی مطرح شد؛

 فروش نفت توسط نیروهای نظامی 
مغایر منافع ملی است

چرتکه 3

فوتبال ایران در سوگ ملیکا 

ناگفته هایی از زندگی 
یک ستاره 

آدرنالين 8

شهرنوشت 6

سياست 2

شهرنوشت 6

چرتکه 3

در هیات مدیره انجمن ایرانی مطالعات فرهنگی 
و ارتباطات، قرار گذاشــتیم امســال چند مراســم 
نکوداشــت برای بزرگان حوزه ارتباطات و فرهنگ 

برگزار کنیم.
شنبه دوم دی ماه، جمعی از اساتید، دانشجویان و 
علاقمندان  و اصحاب رسانه برای بزرگداشت زنده یاد 
دکتر معتمدنژاد که به درستی »پدر علم ارتباطات« 
ایران نام گرفته،  در خانه اندیشــمندان علوم انسانی 

گرد هم آمدند.  
برخلاف تصور، سالن تقریبا پر شده بود که نشان 
از زنده بودن فضای علمی و هم چنین قدرشناســی 

علاقمندان داشت.
این مراسم با خوشامدگویی هادی خانیکی شروع 
شد و با ســخنرانی های اعظم راوردراد، شهیندخت 
خوارزمی، حسن نمکدوست، کامبیز نوروزی، محمد 
مهدی فرقانی، یونس شکرخواه، عباس عبدی، پژمان 

موسوی و احمد میر عابدینی ادامه یافت.
من نیز به عنوان ســخنران پایانــی، ضمن یک 

جمع بندی کوتاه به نکاتی چند اشاره کردم:
۱/ اهمیت نکوداشت بزرگان به معنای ارج گذاری 
به بزرگی ها در دورانی که در فضای اندیشه، فرهنگ، 

ادبیات و هنر تلاش بر آن اســت که آدم ها به بزرگی 
نرسند. من به عنوان یک دانش آموخته علوم اجتماعی 
دانشگاه علامه )ســه راه ضرابخانه(، شاهد تلاشهای 
بی وقفه دکتر معتمدنژاد با تعــدادی از همفکرانش 
برای بالندگی رشــته ارتباطات و تاثیر دادن آن در 
روند توســعه بودم. آدمهای بزرگ، به مثابه یک نهاد 
عمل می کنند و منش و رفتار و علم شان سرمشق و 

آموزه می شود.
۲/ در بخش دیگر از سخنانم، به اهمیت انجمن های 
علمی و نهادهای مدنی اشــاره کــردم. معتقدم با 
وضعیتی که در دانشــگاه های علوم انسانی به ویژه 
علوم اجتماعی شــاهدیم، اخراج با عناوین مختلف 

و ورود نواســتادانی بدون جذب در گروه ها و...  دیگر 
شــاهد نظریه پردازی های تبیینی راهگشا از درون 
دانشکده ها نخواهیم بود. بنابراین در چنین دورانی، 
حضور اعضای علمــی در انجمن ها بــه عنوان یک 
ضرورت، برای تداوم، بالندگی و نظریه پردازی های 
علمی تلقی می شــود. انجمن ها هم به عنوان محلی 
برای هم اندیشی، ترویج و پویایی علمی و هم به عنوان 
واســطه و میانجی های اجتماعی کارکرد های ویژه 
دارند. بنابراین از همه علاقمندان درخواست کرده 
و می کنم که به عنوان یک مســئولیت اجتماعی در 

نهادهای صنفی و علمی حضور یابند. 
۳/ و اما دو نکتــه ناگوار: در میان ســخنرانی ها، 
چندین ســخنران از جفایی که بر دکتر معتمدنژاد 
رفته بود، جملگی با بغض ســخن گفتند. در دوران 
دولت دهم )سال ۹۱( روزی که دکتر به دانشکده وارد 
می شود مشاهده می کند بدون اجازه وارد اتاقش شده 
و کتابهایش را در راهرو پراکنده اند. جملگی گفتند 
آن روز، دکتر با متانــت و  بدون گفتن هیچ کلامی از 

دانشگاه بیرون رفت که رفت...
نکته ناگوار دوم؛ شــنیدم که به همت شهرداری 
تهران!! چراغ »خانه اندیشمندان« نیز در آینده ای نه 
چندان دور خاموش خواهد شد و انجمن هایی که دیگر 
در دانشگاه ها جایگاهی ندارند، به راستی بی خانمان 

خواهند شد.

یادداشت

دکتر معتمدنژاد؛ آنچه بود و آنچه بر او رفت

در جمع معلمان کافه خبر خبرآنلاین مطرح شد؛ 

دانش آموزان به درس هایی 
مانند دینی علاقه ندارند 

سد چهچهه خشک شد 

چرا مردم نگاه همیشه مشکوکی به مالیات ها دارند؟

اخذ مالیات از تورم، 
به مثابه پول زور 

سیدمحمد خاتمی:  

نظام سیاسی زمانی موجه 
است که اصلاح پذیر باشد 

شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان خرید باکس زباله را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزارنماید.بدینوسیله از اشخاص حقوقی واجد شرایط جهت شرکت درتجدید مناقصه دعوت بعمل 

می آید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
شرح تجدید مناقصه:

1-مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 13/000/000/000 ریال با کلیه کسورات قانونی و 9%مالیات بر ارزش افزوده
2-سپرده شرکت در تجدید مناقصه 650/000/000 ریال که به صورت واریز نقدی یا ضمانت نامه معتبر 

بانکی
 مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

3-مهلت خرید اسناد تجدید مناقصه از مورخ 1402/10/12سه شنبه تا پایان وقت اداری مورخ 1402/10/14 
  www.setadiran.ir پنجشنبه و اسناد و مدارک ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به نشانی

قابل دریافت می باشد.
4-قیمت اسناد تجدید مناقصه مبلغ 2/000/000)دو میلیون ریال(می باشد که به حساب 0105369696009 

دولت الکترونیک  تدارکات  سامانه  طریق  از  الکترونیک  بصورت  آباد  خادم  شعبه  ملی   بانک 
 www.setadiran.ir قابل پرداخت می باشد.

5-مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ 1402/10/24 روز یکشنبه و نحوه تحویل اسناد 
از طریق

 بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.
6-تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات عمده و بازگشایی پاکت ها در تاریخ 1402/10/25)روز دوشنبه(

7-مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی یا ضمانت نامه شرکت درتجدید مناقصه را پیش از 
پایان مهلت 

تحویل پیشنهادات به امور قراردادها به دبیرخانه شهرداری باغستان تحویل و رسید دریافت نمایند.
8-هزینه چاپ چهارنوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده تجدید مناقصه می باشد.

آدرس:شهریار-باغستان-بلوار امام خمینی )ره(-بلوار ولیعصر)عج(خیابان لاله دوم اصلی-شهرداری باغستان-
baghestan.ir: امور قراردادها تلفن65238006-021سایت شهرداری

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/10/05
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/12

 نوبت اول )آگهی تجدید مناقصه عمومی (

محمد رضا شمسایی - شهردار باغستان

سياست 2

دستگیری ۱۳ نیروی قضایی و 
دولتی در استان سمنان



سپاه پاسداران با اعلام شهادت 
یک مستشار نظامی باسابقه  در سوریه 

اسرائیل تاوان این جنایت را 
خواهد داد

روابط عمومی کل ســپاه در اطلاعیــه ای اعلام کرد: 
»سردار سرتیپ پاسدار سید رضی موسوی« از مستشاران 
نظامی باسابقه سپاه در ســوریه به درجه رفیع شهادت 
نائل آمد. متن اطلاعیه سپاه به این شرح است:  به آگاهی 
ملت شریف و قهرمان ایران می رســاند ساعاتی قبل در 
حمله موشــکی جنایتکارانه رژیم جعلی و کودک کش 
صهیونیستی به دمشق »سردار سرتیپ پاسدار سید رضی 
موسوی« از مستشاران نظامی باسابقه سپاه در سوریه به 
درجه رفیع شهادت نائل آمد. وی از همرزمان سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی و مسئول پشتیبانی جبهه مقاومت در 
سوریه بود. تأکید می شود بی تردید رژیم غاصب و متوحش 

صهیونیستی تاوان این جنایت را خواهد پرداخت.«
    

سیدمحمد خاتمی: 
نظام سیاسی زمانی موجه است 

که اصلاح پذیر باشد
سید محمدخاتمی، در پیامی به جمعیت حقوق بشر 
زنان، اراده آزاد و توان انتخاب مردمی را لازمه کرامت بشر 
خوانده و گفته هر نظام سیاسی در صورتی موجه است 
که »تغییر پذیر و اصلاح پذیر« باشد. به گزارش سایت 
دیده بان ایران؛ رئیس دولت اصلاحات  ادامه داد: مرد و 
زن  باید در عرصه حیات اجتماعی و در ساحت سرنوشت 
حضور فعال داشته باشــند و در صورتی می توان میان 
انسان ها به لحاظ اســتعداد و شایستگی های بنیادین 
مقایسه کرد که امکان حضور آن ها به طور مساوی در همه 

عره های حیات اجتماعی وجود داشته باشد.
    

شورای نگهبان بار دیگر 
لایحه عفاف و حجاب را رد کرد 

سخنگوی شورای نگهبان گفت: هنوز برخی ایرادات و 
ابهامات وارده به لایحه »حمایت از خانواده از طریق ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب« پابرجا است و به همین خاطر 
بار دیگر لایحه را برای اصلاح مواردباقی مانده به مجلس 
ارجاع دادیــم. هادی طحان نظیف با اشــاره به آخرین 
وضعیت لایحه موسوم به عفاف و حجاب گفت: هر زمان 
که مجلس همین ایرادات و ابهامات باقی مانده را اصلاح 
کند ما نیز لایحه اصلاح شده را مجدداً بررسی و نظر نهایی 

شورای نگهبان را اعلام خواهیم کرد.
    

دستگیری ۱۳ نیروی قضایی و دولتی 
در استان سمنان

رئیس کل دادگستری استان سمنان گفت: طی 9 ماهه 
گذشته 350 گزارش به آن مرکز ارسال و 13 نفر از شاغلین 
و مرتبطین دستگاه قضایی و ســازمان های تابعه استان 
شناسایی، دستگیر و به مراجع قانونی صالح معرفی شدند. به 
گزارش تسنیم؛ محمدجعفر عبدالهی افزود: ازجمله عناوین 
اتهامات این افراد، جعل اوراق قضایی، کارچاق کنی و ادعای 
نفوذ، کلاهبرداری و غصب عنوان مأمورین دولتی، دریافت 

رشوه و ارتباط نامشروع را می توان بیان کرد.
    

رضا سراج سخنگوی دبیرخانه 
شورایعالی امنیت ملی شد

رضا سراج به عنوان سخنگو و معاون فرهنگ و ارتباطات 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی منصوب و جایگزین 
کیوان خسروی شد. به گزارش سایت دیده بان ایران؛  پیش 
از این کیوان خسروی از سال 139۲ با حکم دبیر سابق 

شورای عالی امنیت ملی به این سمت منصوب شده بود.
    

پروندۀ حمله به سفارت جمهوری 
آذربایجان ماه بعد رسیدگی می شود

رئیس کل دادگستری استان تهران از تعیین وقت 
رسیدگی به پرونده حمله به سفارت جمهوری آذربایجان 
در تهران خبر داد. »القاصی« در جلســه شورای عالی 
قضایی از رفع نواقص و موانع شــکلی پرونده حمله به 
ســفارت جمهوری آذربایجان در تهران و تعیین وقت 

رسیدگی برای این پرونده در ماه آینده خبر داد.
    

کنایه های معنادار سعید محمد 
به دیپلماسی دولت:

 ما شبیه مارپله بازی کرده و 
دائم  نیش خورده ایم 

به گزارش خبرآنلاین، سعید محمد، فرمانده پیشین 
قرارگاه خاتم الانبیا و دبیر ســابق دولت رئیسی در امور 
مناطق آزاد در واکنش به بیانیه اخیر مشترک روس ها 
و چند کشور عربی علیه جزایر سه گانه ایرانی در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »  روس ها که در خیانت به ایران 
ســابقه تاریخی دارند، آن قدر از هم پیمانی ما مطمئن 
هستند که آشکارا درباره تمامیت ارضی ایران گستاخی 
می کنند! سیاست بین الملل شبیه شطرنج است-حریف 
نباید بتواند حرکت بعدی شما را حدس بزند-ولی ما آن را 

شبیه مارپله بازی کرده و دائم  نیش خورده ایم!«

t oseei r ani . i r
سياست2

»الزام قانونی مسئولان برای شرکت در مراسم 
اعتکاف«. ایــن آرزوی دبیر شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی کشور است. عبدالحسین خسروپناه، که 
عادت دارد با جملاتی عجیب دم به دم در رسانه ها 
دیده و شنیده شود، در آیین تجلیل از برگزیدگان 
فراخوان ایده اعتکاف دانشجویی با طرح این سوال که 
چرا برخی مدیران دچار فساد مالی می شوند، گفت: 
»زمانیکه قلب دچار بیماری روحی و هوای نفسانی 
شود، دچار نوعی بیماری شــده که به حق و حقوق 
دیگران توجهی ندارد. در چنین شرایطی، شیطان 
با سادگی در افراد نفوذ خواهد کرد. بنابراین ما باید 
قلب و روح دانشجویان که مدیران آینده هستند را 
تقویت کنیم تا از هر وسوســه ای به دور باشند. این 
موضوع نیز با برپایی نماز، خواندن قرآن و حضور در 

مراسمی مانند اعتکاف شکل می گیرد.«
رئیس شــورای عالی انقلاب فرهنگی کشــور 
همچنین شب زنده داری را از شاخص های یک حاکم 
خوب معرفی کرده و البته از دانشجویان هم خواسته 

است تا در مراسم اعتکاف بحث سیاسی نکنند.

مردی   که   با   فکس   مدیر  شد
»مؤسسه ی پژوهشی حکمت و فلسفه ایران« 
در سال 1353 به همت سید حسین نصر و جمعی از 
پژوهشگران فلسفه آغاز به کار کرد. این مجموعه که 
بیشتر به »انجمن حکمت و فلسفه« شهرت دارد، از 
بدو تأسیس به این سو از مهمترین مراکز مطالعات 
فلســفی و عرفانی در ایران بوده و چهره های نامدار 

فلسفه در ایران و جهان در آن رفت و آمد داشته اند.
در مرداد سال 90، غلامرضا اعوانی، از فیلسوفان 
برجسته کشور با ارسال فکســی از سوی کامران 
دانشــجو، وزیر علوم دولت محمــود احمدی نژاد، 
از ریاست این مؤسســه برکنار شد و عبدالحسین 
خســروپناه، دانش آموختــۀ کلام اســلامی در 

مؤسسه ی امام صادق )ع( جای او را گرفت.
او به ســرعت در همان قامت مدیــران دوران 
احمدی نژاد عمل کرد. جذب از نیروهای خودی و 

تسویه و حذف نیروهای منتقد.
خسروپناه، مجید حمیدزاده، مدیر اداره ی کتاب 
در وزارت فرهنگ و ارشــاد وقت را که حضورش در 
این پست به علت روند طولانی و گستردگی ممیزی 
اعتراض و نارضایتی بسیاری از ناشران و نویسندگان 
را به دنبال داشت، به معاونت پژوهشی منصوب کرد.

در بــدو ورود حکــم اخراج محســن کدیور از 
انجمن صادر شــد تا او برای تدریس راهی دانشگاه 
دوک آمریکا شود. در ســال 91 خبر حکم انفصال 
از خدمت ســروش دباغ، دانش آموخته ی دانشگاه 
واریک انگلســتان، نیز آمد. تســویه ی چهره های 
روشنفکر دینی البته در آن سال ها چندان عجیب 
نبود. اما ضربه ی اصلی به این مؤسسه ی خوش سابقه 
را تغییرات گسترده در ترکیب اعضای هیأت علمی 
آن وارد کرد، تغییراتی که پیامد مستقیم نشستن 
خسروپناه بر صندلی ریاست این مؤسسه بود. لاله 
قدکپور، دانش آموخته ی دانشــگاه های صنعتی 
شریف، سوربن و پلی تکنیک پاریس، با آمدن رئیس 
جدید بلافاصله استعفا کرد. یک سال بعد، مهدی 
نسرین، دانش آموخته ی دانشگاه های صنعتی شریف 

و اوتاوا در کانادا، از مؤسسه رفت. نصرالله موسویان، 
دانش آموخته ی دانشگاه های تهران، تربیت مدرس 
و آلبرتا در کانــادا، به تقاضای خود به پژوهشــگاه 
دانش های بنیادی منتقل شد. ضیاء موحد و حسین 
معصومی همدانی از چهره های برجسته علمی کشور 

هم تقاضای بازنشستگی کردند. 

از  حمله   به   منتقدان
 تا   درخواست   برای   همشیره 

خسروپناه روزهای پرحاشیه ای را در مؤسسه ی 
پژوهشی حکمت و فلسفه ایران پشت سر گذاشت. 
نداشتن سوابق علمی برجســته و برخی حواشی 
که او را به تقلب علمی در مقالاتش متهم می کرد،  
روزهای سختی را برای شــاگرد مصباح یزدی رقم 
زده بود. او البته منتقدان را به سختی مورد عتاب قرار 
می داد و آنها را اپوزسیون نظام می دانست: »نگرانی 
اپوزیسیون که برای تخریب مدیریت مؤسسه بسیج 
شده اند این است که می بینند مؤسسه ای که از سال 
5۲ تا 90 فقط یک استاد تمام و سه دانشیار داشت 
با تلاش فراوان که تکمیل پرونــده علمی اعضای 
مؤسسه طی شش سال به سه استاد و شش دانشیار 

رسید.«
او یکی از اساتید را که در یادداشتی ادعای سرقت 
ادبی مقالات خســروپناه را مطرح کرده بود، دارای 
رذیلت اخلاقی دانســت و خطاب به این منتقد که 
فرزند شهید هم بود، نوشــت: »ملاک دینداری و 
اخلاق هر فرد را باید در رفتار خودش جستجو کرد. 
آقازادگی افراد با فرزند شهید و جانباز بودن ضابطه 
نیست. گاهی فرزند شهیدی که پدرش با اخلاص 
و حفظ میهن به شــهادت رســیده، مملو از رذائل 

اخلاقی است.«
حواشــی انتصابات، اخراج ها و بررسی ادعای 
سرقت علمی داغ بود که علنی شدن نامه خسروپناه 

به مدیرکل آموزش و پرورش قم حساسیت برانگیز 
شد. او در نامه ای رسمی و با سربرگ موسسه خواستار 
انتقال خواهرش از دزفول به قم و قرار گرفتن در یکی 
از پست های مدیریتی شد. این شیوه نامه  نگاری و 
درخواست با واکنش شدید افکارعمومی مواجه شد.

مرتضی نظری، مدیرکل روابط عمومی وزارت 
آموزش و پرورش درباره ی این نامه خطاب به مسئول 
آموزش و پرورش قم نوشت: »لطفا اگر نامه منتشره 
استاد خسروپناه صحت دارد، بفرمایید مانند سایرین 
از طریق روال قانونی مسیر انتقال را طی کنند تا حق 
معلمانی که برادر و عمه و خاله ای در قدرت ندارند، 

ضایع نشود.«
سرانجام در دوران ریاســت جمهوری حسن 
روحانی و پس از اعتراضات گسترده، ریاست هفت 
ساله خسروپناه در مؤسســه پژوهشی حکمت و 
فلسفه ایران به پایان رسید. البته این پایان هم بدون 
حاشــیه نبود. او دو ماه پیش از ترک پست ریاست، 
علی اکبر ولایتی، دوست خود را به عنوان مدیر گروه 
جدید »فلسفه و علوم در تمدن اسلامی« منصوب 

کرد و ولایتی نیز این محبت او را بی پاسخ نگذاشت 
و همزمان با تودیع وی از مقام ریاست، معاونت هنر 

و علوم انسانی دانشگاه آزاد اسلامی را به او سپرد.
احســان بداغی، روزنامه نگار در مورد اینگونه 
جابه جایی نوشت: »به دلیل شوق وافر حضرات به 
خدمتگزاری، وارد مرحله تهاتر و معامله شغل و پست 

در کشور شدیم.«

دوجین   اظهارات   عجیب
خسروپناه دی ماه سال گذشته از سوی ابراهیم 
رئیسی به عنوان دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
منصوب شد. انتخابی که در قامت دولت سیزدهم 
مشــکلی  نبود، اما بــه دلیل جایگاه بالادســتی و 
حاکمیتی  شورای عالی انقلاب فرهنگی این انتصاب 

حساسیت برانگیز شد.
او یک ماه قبل از مســئولیت جدیــدش و در 
بحبوحه حوادث پاییز 1۴01 در بیانیه ای از معترضان 
به عنوان »افراد شــروری« نام برده بود که »با خدا 
و رســولش محاربه می کنند.« و خواستار مجازات 
آن ها »به تناسب جرم شــان و بدون ترحم« شده و 
این مجازات ها را شامل »کشتن«، »صُلّابه«، »قطع 
چهار انگشت دست راست و چهار انگشت پای چپ« 

و »تبعید« عنوان کرده بود.
او همچنین از شخصیت های مذهبی که خواهان 
»نفی خشونت« در مورد معترضان شده بودند، انتقاد 

کرده و آن ها را »مدعیان فلسفه اخلاق« نامیده بود.
البته او قبلا هم گفته بود که قبــل از انقلاب از 
پنجره با تیر و کمان به پای زنان بدحجاب شــلیک 

کرده و بعد ها روی سر آن ها آب می ریخته است.
خسروپناه با پزشکان هم سر ناسازگاری دارد. 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی بارها به منتقدان 
طب سنتی تاخته و حتی گفته اســت که 3 بار به 
بیماری کرونا مبتلا شــده و هر سه بار بیماری خود 

را با داروی زمســتانه امام کاظم و داروی جامع امام 
رضا درمان کرده است. وی برخی موضع گیری های 
پزشکان درخصوص طب سنتی را »ادامه سیاست 
دولت منحوس پهلوی اول« نامیده و گفته است که 

این افراد »مدعی علم، اما فقیر در فلسفه« هستند.
او روایت هایی غلوآمیز از رشادت های خود نیز 
دارد. در برنامه ای تلویزیونی گفت که ســال سوم 
طلبگی، به عنوان تک تیرانداز در جنگ ۸ ساله ایران 
و عراق شرکت داشته است. خسروپناه در این برنامه 
روایتی قهرمانانــه از رزم و نبرد های خود در جزیره 
مجنون را به تصویر کشــید که شــامل »انداختن 
نارنجک در سنگر عراقی ها« رفتن بی محابا به سمت 
عراقی ها در حالی که صورتش سوخته بود و جایی را 
نمی دید، »اتصال معنوی به امام زمان حین جنگ«، 
»تجربه معنوی زندگی پس از مرگ« و بازگشت به 
زندگی است. او در یکی از این روایت ها می گوید زمانی 
که گلوله تانک به سنگر آن ها اصابت کرده است، در 
حالتی میان مرگ و زندگی قرار گرفته است، در این 
حال، ندای معنوی او را میان )شهادت( و یا بازگشت 
به زندگی مخیر کرده است: »اما فکر می کنم به دلیل 
انس و علقه ای که به علم و دروس طلبگی و تحصیل 
داشتم، تصمیم گرفتم که به زندگی بازگردم«. او در 
این سخنان اینگونه القا می کند که به دلیل ماموریتی 
الهی )شامل علم و تحصیل( به زندگی بازگشته است.

خسروپناه البته سطح دغدغه خود را با نگرانی 
از اسم سیگارهای ایرانی هم نشــان داد: »شورای 
عالی انقلاب فرهنگی باید اسامی برخی سیگارها 
مانند بهمــن، 5۷ و آزادی ورود پیــدا کند؛ حکم 
جدیدی که حضرت آقا در دوره جدید صادر کردند، 
مسئولیت راهبردی آسیب های اجتماعی به شورای 
عالی انقلاب فرهنگی داده شده است. ان شاءالله نام 

سیگارها را درست خواهیم کرد.«

پایان   عصر   شرف المکان   بالمکین
خسروپناه در آستانه یکسالگی نشستن بر صندلی 
دبیری شورای عالی انقلاب فرهنگی نشان داد که 
هیچ تغییری در افکار و گفتار او ایجاد نشده است. برای 
امری عبادی مانند اعتکاف نسخه قانونی می پیچد و به 
دنبال رستگاری اجباری است. قربانعلی صلواتیان از 
فرماندهان سابق جنگ نوشت: »عبادت بدون قصد 
تقرب باطل است ولو نماز واجب یومیه باشد وگرنه 
اعتکاف که سهل است. نماز شب را هم الزام قانونی 

کنید وضع از این بدتر خواهد شد.«
روزگاری آدم ها به جایگاه هــا اعتبار می دادند. 
بعدها عده ای با گرفتن جایگاه و مقام به دنبال اعتبار 
می گشتند. به نظر می رســد وارد عصر بی اعتباری 
توامان جایگاه ها و آدم ها شده ایم. دورانی که اظهارات 

مخدوش، مزد و منفعت دارد.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی به دنبال الزام قانونی حضور در اعتکاف است
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طهمورث حسینی
روی موج کوتاه

خسروپناه در آستانه یکسالگی 
نشستن بر صندلی دبیری شورای 
عالی انقلاب فرهنگی نشان داد که 

هیچ تغییری در افکار و گفتار او ایجاد 
نشده است. برای امری عبادی مانند 
اعتکاف نسخه قانونی می پیچد و به 

دنبال رستگاری اجباری است

خسروپناه دی ماه سال گذشته 
از سوی ابراهیم رئیسی به عنوان 

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
منصوب شد. انتخابی که در قامت 

دولت سیزدهم مشکلی نبود، اما به 
دلیل جایگاه بالادستی و حاکمیتی  

شورای عالی انقلاب فرهنگی این 
انتصاب حساسیت برانگیز شد. این 
حساسیت بیشتر به دلیل اظهاراتی 
است که او را در تمام این سال ها در 

مرکز حاشیه ها قرار داده است

یک عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: ما برای دوستی 
با روسیه هزینه های ســنگینی را پرداخت می کنیم بنابراین 
دستگاه دیپلماسی باید از امنیت و منابع جمهوری اسلامی ایران 

دفاع کند و نسبت به رفتار روسیه اخطار جدی بدهد.
جلیل رحیمی جهان آبادی در گفت وگو با شفقنا افزود، در 
خصوص مواضع روسیه در رابطه با جزایر سه گانه ایران، گفت: 
علی رغم روابط گسترده و وســیعی که با روسیه داریم، اما این 
کشور درخصوص منافع و امنیت ما در حوزه خلیج فارس، تعمدا 

رفتار هایی انجام می دهد که هم به ضرر روسیه است و هم به امنیت 
منطقه آسیب می رساند.

به گفته وی، اولین بار که روســیه این مواضع را در خصوص 
جزایر ســه گانه اتخاذ کرد، ما آن را به حساب خطا و عدم توجه 
دستگاه دیپلماسی این کشور گذاشــتیم که باعث شد مجددا 
همین مواضع را تکرار کند و وقتی خطایی ۲ بار تکرار می شود، به 

معنای تعمدی بودن آن است.
رحیمی جهان آبادی تصریح کرد: اگر روســیه می خواهد 

در منطقه خلیج فارس نفوذ کند و با کشــور های عربی روابط 
اقتصادی داشته باشد، در اختیار خودش است، اما اینکه بخواهد 
ایران را قربانی کند، دستگاه دیپلماسی نباید این اجازه را بدهد و 
باید به جد با روسیه وارد گفتگو شود و به طور شفاف اعلام کند 

که اگر روسیه عذرخواهی نکند و مواضع خودش را تغییر ندهد، 
سطح روابطمان با این کشور را کاهش می دهیم؛ ما برای دوستی با 
روسیه هزینه های سنگینی را پرداخت می کنیم بنابراین دستگاه 
دیپلماسی باید از امنیت و منابع جمهوری اسلامی ایران دفاع کند 

و نسبت به رفتار روسیه اخطار جدی بدهد.
وی یادآور شد: مواضع دولت ها اثری بر تمامیت ارضی ایران 
نخواهد داشت؛ اما تکرار آن از ســوی قدرت بزرگ منطقه ای، 
اشتباه بزرگی اســت و اگر به دنبال چالش بین ما و کشور های 
عربی است، رفتار نادرستی است چراکه ما قصد چالش با کشوری 
را نداریم و این توانایی را داریم که نه تنها از یک جزیره، بلکه از یک 
وجب خاک کشور هم دفاع کنیم؛ بنابراین انتظار ما از روسیه که 
با ما روابط عمیق و استراتژیک دارد این است که رفتار نادرست 

خودش را سریعا اصلاح کند.

عضو کمیسیون امنیت ملی: 

ما برای دوستی با روسیه هزینه های سنگینی می پردازیم!

گفت وگو

ســخنگوی وزارت خارجه  در نشســت خبری با بیان اینکه با 
صریح ترین و شفاف ترین عبارات به روسیه اعتراض کردیم، گفت: 
ادعاهای مندرج در بیانیه مشــترک روسیه و کشورهای عربی در 
رابطه با جزایر سه گانه ایرانی به منزله اقدام علیه حاکمیت و تمامیت 
ارضی ایران است  و مفاد آن از نظر ایران مردود و غیرقابل قبول است.

ناصر کنعانی، در نشست خبری در پاسخ به سؤالی درباره بیانیه 
نشســت مراکش و واکنش ایران تصریح کرد: ادعاهای مندرج در 
بیانیه مشترک روسیه و کشورهای عربی در مراکش درباره جزایر 
سه گانه ایرانی به منزله اقدام علیه حاکمیت و تمامیت ارضی ایران 
تلقی می شود و مفاد آن از نظر ایران از اساس مردود و غیرقابل قبول 
است. طرح نکات مندرج در بیانیه درباره جزایر ایرانی به منزله نقض 

اصول پذیرفته شده در حقوق بین الملل و منشور ملل متحد است.
وی افزود: در ارتباط با تمامیت ارضی کشور با هیچ طرفی تعارف 
نکرده و نمی کنیم. ایران با صریح ترین و شفاف ترین عبارات اعتراض 
خود را اعلام کرده و هم مفاد بیانیه را کاملا مردود شمرده و در مورد 
روسیه صریح ترین عبارات ایران به مقامات عالی روسیه اعلام شده 
است. مواضع ما روشن است. در ارتباط با حاکمیت و تمامیت ارضی 
خود با هیچ طرفی مسامحه نمی کند. عکس العمل ها و واکنش های 
ایران هم در چارچوب اهتمام جدی و قاطعانه و توام با دقت نسبت 
به حاکمیت و تمامیت ارضی ایران و هم در چارچوب منافع ملی و با 
نظر داشت همه ابعاد منافع ملی ایران صورت می گیرد و اقدامات 
دیپلماتیک را در این خصوص انجام داده و در هر چارچوب دیگری 

که اقتضا کند مبتنی بر منافع و مصالح ملی ایران اقدامات دیگر انجام 
خواهد شد. سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
با اشاره به قطعنامه اخیرشورای امنیت سازمان ملل در مورد جنگ 
غزه گفت: قطعنامه تصویب شده یک قطعنامه بی محتوا و غیرقابل 
اجراست و این قطعنامه عملاً چیزی نیست که ملت فلسطین به آن 
نیاز دارد و منعکس کننده خواسته جامعه جهانی برای توقف فوری 

جنگ نیست.
کنعانی در مورد اتهام زنی های اخیــر دیوید کامرون وزیر امور 
خارجه انگلیس علیه ایران گفت: ادعاهای  غیر قابل قبول وزیر خارجه 
انگلیس مشابه ادعاهای آمریکایی ها بی پایه و اساس، تکراری، نخ نما 
و مردود است و در چارچوب حمایت دولت انگلیس از رژیم غاصب 
اسرائیل مطرح می شــود و بیان این ادعاها از سوی شخص دیوید 
کامرون که سران رژیم صهیونیستی از او به عنوان بهترین دوست 

این رژیم در غرب یاد کرده اند، عجیب و دور از انتظار نیست.
وی با بیان اینکه دولت انگلیس در ارتباط با تحولات جاری در 
غزه دارای  مسئولیت حقوقی و بین المللی است و در این زمینه در 

جایگاه متهم قرار دارد و نباید در جایگاه مدعی در مورد دیگر کشورها 
از جمله ایران قرار بگیرد در بخشی دیگر از صحبت های خود در این 
زمینه به نقش دولت انگلیس در شکل گیری رژیم صهیونیستی 
و حمایت نامحدود دولت لندن از این رژیم اشاره کرد و گفت: این 
مسائل و همچنین حمایت تمام عیار انگلیس در طول دو ماه گذشته 
از جنایت های صهیونیست ها در غزه، مصادیق بارز حمایت انگلیس 

از ایجاد بی ثباتی و ناامنی در منطقه غرب آسیا است.

کنعانی: 

با صریح ترین و شفاف ترین عبارات به روسیه اعتراض کردیم

گزارش
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خبر اقتصادی
قرارگاهخاتمالانبیا:

مالیات قرارگاه با مطالبات آن 
تهاتر می شود

مدیرعامل هلدینگ راه و شهرسازی قرارگاه خاتم الانبیا 
درباره امکان تهاتر مطالبات هلدینگ راه و شهرســازی 
قرارگاه خاتم الانبیاء با مالیات گفت: در حال حاضر مالیات 
قرارگاه با مطالبات آن از دولت تهاتر می شود اما برای تهاتر 
مالیات سهمیه ای تعیین شده به این معنا که در سنوات 
گذشته برای تهاتر مالیاتی قرارگاه هزار میلیارد تومان در 
نظر گرفته شده  بود امسال هم چیزی حدود ۵ هزار میلیارد 
تومان سقف تهاتر مالیاتی برای قرارگاه تصویب شده است. 
به گزارش ایلنا، محمدرضا رحمانی درباره میزان بدهی 
دولت به یک هلدینگ قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا 
)هلدینگ راه و شهرسازی( اظهار داشت: عدد بدهی های 
دولت بسیار درست اســت و امکان اعلام مجموع بدهی 
دولت به تمام بخش ها و هلدینگ های قرارگاه وجود ندارد. 
اما بدهی دولت فقط به بخش هلدینگ راه و شهرسازی 

قرارگاه بیش از ۴۴ هزار میلیارد تومان است.
    

سد چهچهه خشک شد
مدیر اداره منابع آب شهرستان کلات در خراسان رضوی 
خبر داد: سد چهچهه این شهرستان در نخستین روزهای 
زمســتان خشــکید و هم اکنون تنها یک درصد از حجم 
مخزن ۱۹ میلیون متر مکعبی این سد آب دارد. به گزارش 
ایرنا، فاطمه رضایی افزود:  ورود آب به سدهای این منطقه 
کاهش قابل توجهی دارد به طوری که حجم آب مخزن سد 
»قره تیکان« ۵۴ درصد و حجم آب مخزن سد »زاوین« ۷۵ 
درصد کاهش یافته است. او از یک نشست با با کشاورزان 
و اعضای شوراهای اسلامی روســتای »ایدلیک« و شهر 
»لایین« خبر داد و گفت: طبق خروجی این نشست، مقرر 
شد مالکان زمینهای کشاورزی و کارشناسان آب منطقه ای 
نقاط مساعد برای ساخت این آب بندان ها را شناسایی کنند.

    
سازمانامورمالیاتیخبرداد:

کشف فرار مالیاتی هزار میلیارد تومانی 
یکی از برندهای کالای خانگی

سازمان امور مالیاتی کشور از کشف فرار مالیاتی هزار 
میلیارد تومانی یکی از برندهای معروف کالای خانگی در 
استان خوزستان خبر داد. به گزارش ایرنا،  مدیرکل امور 
مالیاتی خوزستان در این باره گفت: این اداره در راستای 
بررسی تعدادی از کارت های بازرگانی صوری و اجاره ای 
با انجام اقدامات گســترده و همه جانبه به شبکه درهم 
تنیده ای از شــرکت های زیرمجموعه نمایندگی یکی 
از برندهای معروف کالای خانگی دســت یافت که این 
شرکت ها با سوء استفاده از کارت های بازرگانی اجاره ای، 
اقدام به واردات کالاهای آن برند و قطعات مورد نیاز جهت 
خدمات پس از فروش آن کالاها کرده اند. علی خورشیدی 
افزود: به دلیل تعدد کارت های بازرگانی اجاره ای و صوری 
استفاده شده در سنوات مختلف، میزان دقیق فرار مالیاتی 

صورت گرفته تحت بررسی و اقدام تخصصی است.

یک کارشــناس بازار سرمایه تاکید کرد: در شــرایط کنونی، چون دلار هم 
توانسته در نقطه ۵۰ هزار تومان تثبیت شود، انتظارات تورمی کاهش پیدا کرده و 
در نبود انتظارات تورمی پول آنچنانی متوجه بازار نمی شود چرا که شاید ترجیح 
دهند پول هایشان در صندوق های با درآمد ثابت باشد تا نشانه هایی از افزایش 

واقعی سودآوری شرکت ها را ملاحظه کنند.
احمد اشتیاقی در گفتگو با اقتصاد 2۴، به بررسی عملکرد بازار در هفته اول دی 
ماه پرداخت و گفت: بازار نشان می دهد که پول جدیدی از بیرون به بازار تزریق 
نمی شود. به همین دلیل بعد از یک روند یک روزه و دو روزه صعودی، چون پول 
جدیدی وارد نمی شود و افرادی هم که مبادرت به خرید کردند از پارک پول های 
خود بازار است، دیگر حاضر نیستند رو به بالا بخرند؛ بنابراین فضایی حاکم است 
که آنچنان پتانسیل برای ورود پول نقد در یک روند مستمر وجود ندارد و بازار به 

سمت تعادلی اندکی منفی و اندکی مثبت حرکت می کند. او در پاسخ به اینکه 
بازار برای رشد پایدار نیازمند چیست؟، بیان کرد: آن چیزی که می تواند منجر 
به رشد بازار شود افزایش تدریجی دلار نیمایی است که به صورت بنیادی بازار را 
تحریک می کند. در حال حاضر این نوع دلار فاصله معناداری با دلار آزاد دارد که 
باید به حداکثر ده درصد کاهش پیدا کند. این گپ باید پر شود و البته نشانه هایی 
هم در سیاست های بانک مرکزی هست که اجازه داده دلار نیمایی از کانال ۳۸ به 

۳۹ هزار تومان برسد.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه خاطرنشان کرد: همیشه ریسک هایی در 
بازار وجود دارد. از جمله ریسک هایی که بازار می تواند در سه ماهه باقی  مانده سال 
داشته باشد، یکی تثبیت نرخ دلار نیمایی است؛ یعنی ادامه سیاست فعلی. این 
خودش ریسک اساسی برای بازار سهام است چرا که با وجود اینکه ما تورم بالای 

۳۰ درصدی داریم، از این ناحیه قیمت تمام شده شرکت های ما تحت فشار قرار 
می گیرند و اگر با افزایش نرخ محصولات مواجه نشوند، سودآوریشان را ممکن است 
کاهش دهد. اشتیاقی در پایان به پیش بینی بازار پرداخت و افزود: پیش بینی من 
برای هفته جاری با توجه به فضای بی پولی و نبود اخبارمثبت موثر بر بازار سهام، 

متعادل اندکی منفی است.

تحلیلگربازارمطرحکرد:

فرار پول از بازار سرمایه به سمت صندوق های با درآمد ثابت

گفت وگو

کارشناســان خودرو با اشــاره به دخالت وزارت صنعــت در صنعت 
خودروسازی عنوان کردند که دخالت دولت در صنعت خودرو و حمایت از 

آنها موجب شده تا کار صنعت خودروسازی خراب شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل شجاعی در گفتگو با »تهران 2۰« 
در خصوص اینکه بعضی از خودروسازان در سامانه یکپارچه هنگام تحویل 
خودرو به متقاضیان، خودروهای دیگری را تحمیل می کنند، اظهار کرد: 
متاسفانه با یک آشــفتگی عجیب در کلان حکمرانی و سیاست گذاری در 
صنعت خودرو مواجه هســتیم. در واقع در نظام برنامه ریزی کشور، سند 
راهبردی و چشم انداز مناسبی برای صنعت خودرو ترسیم نشده است و با 

بلاتکلیفی روزمرگی می کنیم.

قیمتگذاریدستوریعاملبدقولیخودروسازان
یک کارشــناس دیگر نیز با انتقاد به عملکرد ضعیف مجلس، بیان کرد: 
قیمت گذاری دستوری خودرو از نیمه دوم سال ۱۴۰۱ به شورای رقابت سپرده 
شده است و پس از آن خودروسازان مجوز افزایش قیمت خودرو را ندارند؛ این 

در حالی است که خودروسازان به واسطه طرح جایگزینی خودروها در سامانه 
یکپارچه به بهانه های متفاوت، قیمت تمام شده خودرو را بیشتر می کنند.

عماد الدین جعفری تاکید کرد که قیمت گذاری دستوری موجب تاخیر 
و بدقولی خودروسازان می شود.

او افزود: علاوه بر این موارد، متاسفانه انحصار در بازار توسط شرکت های 
خصوصی و دولتی زیاد است و دستگاه های نظارتی ما هیچ گونه اهمیتی به 

این موضوع نمی دهند.

شخصوزیرصمتبایدپاسخگوباشد
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس با تاکید بر اینکه ســاختار 
خودروسازان کارساز نیست، افزود: دولت نباید در کار خودروسازان دخالت 
کند، در واقع اگر دخالتی در کار نباشــد، خودروسازان عملکرد بهتر را ارائه 

خواهند داد.
عزت الله اکبری تالار پشتی  بر لزوم بهره وری از ظرفیت بخش خصوصی 
و دولتی تاکید کرد و گفت: متاسفانه دولت با تصدی گری در قیمت گذاری 
دستوری، موجب دخالت در کار خودروسازان شده و این موجب آشفتگی و 

عدم هماهنگی خودروساز در نحوه عرضه خودرو به بازار می شود.
او در خصوص وعده های خودروسازان به مشــتریان، تصریح کرد: چرا 
وزارتخانه به خود اجازه می دهد که در یک سال چندین بار مدیرعامل یک 

خودروسازی را تغییر دهد؟
نماینده مردم تهران )اسلامشهر، ری و شمیرانات( خاطرنشان کرد: اینکه 
چرا خودروسازان نتوانسته اند به قول خود عمل کنند را باید شخص وزیر به 

نمایندگی از دولت پاسخ دهد نه مجلس.

کارشناسان:

دخالت و حمایت دولت کار صنعت خودرو را خراب کرده است

گفت وگو

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک سنقر

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده۳ قانون و ماده۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رســمی برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۶۰۰۹۰۰۰۴۰۹مورخ 
۱۴۰۲/۰۹/۰۱ هیــات اول موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سنقر تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مرتضی نورزویان فرزند شفیع بشماره شناسنامه ۳۳ 
صادره از سنقر درششدانگ یک باب خانه به مساحت 75/۱5 مترمربع در قسمتی از 
پلاک۲۲۲۱ اصلی واقع در استان کرمانشاه- شهرستان سنقروکلیایی، شهرک شهداء، 
روبروی مدرسه حجاب خریداری مع الواسطه از مالک رسمی آقای محمدعلی و تقی شمسی 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روزآگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ، رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم، اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۱۰/۰5

 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۱۰/۲۰
علی بیاتی- رئیس ثبت اسناد و املاک  3/103 م الف

 رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: 1629557 م الف: 1920

برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وســیله مشخصات 
امــلاک در دو نوبــت به فاصله ۱5 روز جهت اطلاع عمــوم آگهی میگرد در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دوماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت 
نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ تحویل 
اداره ثبت نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض 
سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر 

به دادگاه نیست .
صدیق صادره مریوان به مساحت ششدانگ یکبابخانه بنام خانم بدیعه پروین فرزند

 ۱- ششــدانگ ۱۳5/۴5 متر مربع تحت پلاک ۱۶۹۰ فرعی از ۱۶۱ فرعی از ۱۳۲۸ 
اصلی بخش یک منطقه ۲ ســنندج انتقالی برابر ســند قطعی شــماره ۶۴55۸ مورخ 

۱۳۹۶/۹/۸ دفتر ۲۱ سنندج
تاریخ انتشار نوبت اول  ۱۴۰۲/۱۰/5تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۱۰/۲۰

اداره ثبت منطقه دو سنندج

مهدیپازوکیدرگفتوگوبا»توسعه
ایرانی«:نفتایرانملیشدهاست
ووظیفهفروختنآنباشرکتملی

نفتاست.هرنهادیجزشرکتنفت
درفروشنفتدخالتکند،مخالف

منافعملیاست.نیروینظامیوظیفه
تامینامنیتراداردنهفروشنفت

در تاریخ اقتصادی ایران انتشار برخی آمارهای 
حیاتی همیشه به بهانه سوءاستفاده دشمن از آنها 
برای ضربه زدن به امنیت ملی، غیرشــفاف بودند. 
حال آمار تولید نفت نیز دچار همین سرنوشــت و 

»محرمانه« شده است.
دیروز یک پایگاه خبری از نامه وزیر نفت درباره 
جلوگیری از انتشار آمار تولید نفت خام خبر داد. به 
گزارش میزنفت، درحالی  که آمارهای پرتناقضی از 
میزان تولید نفت توسط مدیران نفتی اعلام می شود، 
وزیر نفت در نامــه ای خطاب به معاونــان خود و 
شرکت های تابعه به آن ها دستور داده آمار تولید نفت 

ایران را محرمانه تلقی کنند.
جواد اوجی در این نامه، با موضوع »عدم انتشار 
رسمی آمار تولید نفت خام« به معاونان خود و مدیران 
عامل شــرکت های اصلی و مدیران کل و روسای 
واحد های مستقل ستادی و ســازمان های تابعه، 
نوشته است: »با توجه به حساسیت های مربوط به 
بازار نفت و تلاش برخی از رقبا جهت تحت فشار قرار 
دادن کشورمان به کاهش یا عدم افزایش تولید نفت 
خام لطفاً از انتشار و اعلام رسمی آمار تولید نفت خام 
و مصاحبه با رسانه ها در این زمینه اکیدا خودداری 

فرمایید.«
با تائید گــزاره »کاهش صــادرات روزانه نفت 

ایران« و» عدم تحقق نیمی از درآمدهای نفتی در 
قانون بودجه ۱۴۰2«، وزیر در این نامه  اعلام کرده 
به هیچ عنوان میزان تولید نفت ایران اعلام نشــود. 
نامه ای که به بهانه فشار اعضای اوپک به ایران جهت 
تثبیت تولید نفت نوشته  شده است. شاید در ظاهر، 
این بهانه خوبی برای مخفی کردن رقم تولید نفت 
ایران باشد، اما وزیر نفت فراموش کرده که اصولاً ایران 
از سهمیه تولید مشخص در اوپک مستثنی شده و 

چنین دلیلی نمی تواند منطقی باشد.
لازم به ذکر اســت در ابتدای دولت ســیزدهم 

بود که گفته شد ظرفیت تولید نفت ایران به دوران 
پیش از تحریم ها بازگشته است؛ خبری که از سوی 
رسانه های دولتی، به افزایش تولید  ۳.۸ میلیون بشکه 
در روز  معنی شد. گرچه شرکت ملی نفت اعلام کرد 
منظور احیای »ظرفیت« بود و نه »میزان تولید«، اما 
حواشی این موضوع باعث شد تا دیگر کسی به اعلام 

رقم تولید نپردازد.

فروشنفتتوسطنیروهایمسلح
البته عدم انتشــار آمار تنها مشکل نفت در این 
روزها نیست. مشکلات نفت شامل اجازه فروش آن 
به نیروهای مسلح براساس لایحه بودجه و تهاتر آن با 

چینی ها به بهانه سرمایه گذاری نیز می شود.
طبق کلیات بودجه ۱۴۰۳، دولت اجازه فروش 
نفت خام و میعانات گازی تا سقف ماهانه ۱۳۴ همت 
را به منظور تقویت بنیه دفاعی به ستاد کل نیروهای 
مسلح داده است. براســاس بند ب تبصره ۴ رابطه 
مالی دولــت و نفت، دولت، ماهانــه ۱۳۴ همت به 
عنوان تقویت بنیه دفاعی درنظر گرفته است. در این 
بند آمده است در صورت عدم تخصیص این بودجه 
شرکت ملی نفت ایران با هماهنگی با سازمان برنامه و 
بودجه معادل نفت خام این رقم را به اشخاص حقوقی 
معرفی شــده از سوی ســتاد کل نیروهای مسلح 

واگذار کند.
در همین خصوص، رئیس انجمن شرکت های 
حفاری نفت و گاز اعلام کرد: تصمیم ما برای فروش 
نفت توسط نیروهای مســلح، اشتباه است و امکان 

دارد هر اتفاق بدی پشتش باشد. باید پیامدهای این 
تصمیمات بررسی و کنترل شــوند. اما در وضعیت 
فعلی، ما بین شرایط بد و بدتر هستیم و به سطح خوب 
نرسیده ایم. همه کارهایی که می کنیم بد است؛ وقتی 
سوال می کنیم؛ می گویند اگر این کار را نکنیم، بدتر 
اتفاق می افتد! بنابراین اجازه دهید همین کار بد را 
انجام دهیم. هدایت الله خادمی در گفتگو با جماران، 
تاکید کرد: ضعیف بودن وزارت نفت باعث شده پای 
نهادهای دیگر برای فروش نفت کشور به خریداران 
باز شود؛ در حالی که مدیران کنونی نباید وزارتخانه ها 

و پست ها را بگیرند و کارش را برون سپاری کنند!

قایمباشکبازینفتیمعناییندارد
رئیس کمیســیون انرژی اتــاق بازرگانی در 
گفت  وگو با »توســعه ایرانی« محرمانه شدن آمار 
تولید نفت را غلط، ناصواب و بلااثر دانست و تاکید 
کرد فقط برای سوءاســتفاده کردن می تواند مورد 

مصرف قرار گیرد.
آرش نجفی با بیان اینکه درباره آمار تولید نفت 
محرمانگی معنایی ندارد، گفت: باید مشخص کرد 
چند نفر از آن مطلع شــوند. برای مثال وقتی بالای 
۱۰ نفر از آمار مطلع باشند قاعدتا این اطلاعات بین 
بیشتر از آن حلقه ۱۰ نفره منتشر می شود. اگر هم 
زیر ۱۰ نفر آمار واقعی را بدانند امکان سیاست گذاری 

برای صنعت نفت کشور سلب می شود.
او تصریح کرد که اگر قرار است آمار و اطلاعات 

غلط داده شود خب قطعا انحراف ایجاد می کند.
این فعال اقتصادی درباره انتشــار آمار در ایران 
اظهار کرد: باگ اطلاعاتی آنقدر زیاد اســت و آنقدر 
شیوه  مدیریت اطلاعات ضعیف است، و ضعیف هم 
خواهد ماند، که می بینیم محرمانه ترین نامه ها قبل 
از اینکه به مخاطب برسد، در فضای مجازی منتشر 
می شود. نجفی با اشاره به اینکه آمار محرمانه بهانه ای 
است برای ایجاد عدم شــفافیت، بیان کرد: همین 
اکنون می توان با دانستن نام یک کشتی، مشخص 
کرد این کشتی در کجای دنیا و با چه محموله نفتی 
وجود دارد. اینکه تصور کنیم دنیا از موازنات نفتی 

ایران بی خبر است گمانه و ذهنیت درستی نیست.
او در پایان خاطرنشان کرد: نفت یک کالا مانند 
الماس یا کاغذ نیست که بتوان با کیف آن را حمل 
کرد؛ از کشتی نفتی ای صحبت می کنیم که احجام 
آن به میلیون بشکه حســاب می شود. برای چنین 

حجمی نمی توان قایم باشک بازی کرد.

فروشنفتتوسطنیروهایمسلح
مغایرمنافعملیاست

یک کارشــناس اقتصادی نیــز در گفت وگو با 

»توسعه ایرانی« با انتقاد شدید از فروش نفت توسط 
نیروهای نظامی، مخالفت خود را با این طرح اعلام 
کرد. مهدی پازوکی بیان کرد: نفت ایران ملی شده 
است و وظیفه فروختن آن با شرکت ملی نفت است. 
نیروی نظامی وظیفه تامین امنیت را دارد نه فروش 
نفت. او به سابقه اجرای این طرح برای نیروی انتظامی 
اشــاره کرد و گفت: هر نهادی جز شرکت نفت در 
فروش نفت دخالت کند، مخالف منافع ملی ملت 
ایران است.  همچنین این کار اشکال قانونی دارد و 
مغایر قانون اساسی است. این کارشناس اقتصادی 
تاکید کرد:شرکت نفت باید نفت را بفروشد و مملکت 
هم یک خزانه داشته باشد که منابع حاصل از فروش 

در آن قرار گیرد و برای مملکت خرج شود.
پازوکی تصریح کرد: اکنون برای افزایش فروش 
نفت، باید تحریم ها را برداریم و با جهان تعامل کنیم.

او با اشــاره به تعاملات اقتصادی کشــورهای 
همسایه با جهان خاطرنشان کرد: باید از کشورهایی 
چون عربســتان، امارات، قطر، آذربایجان و سایر 
همسایگان یاد بگیریم زیرا که اقتصاد کشور بسیار 
بسته است. مشکل اصلی ما بسته بودن اقتصاد و عدم 

تعامل با جامعه جهانی است.

آمارهابهکمکدستاوردهامیآیند
در کنار آمارسازی با هدف دستاوردسازی دولت، 
اکنون محرمانگی آمار هم به کمک دولت می شتابد 
تا بتواند دستاوردهای خود را بیشتر کند! با این  عدم 
شفافیت آمار تولید نفت، دیگر کسی منتقد نخواهد 
بود که چرا نفت به جای فروش، تهاتر می شود و چرا 
گام عملی برای رفع تحریم ها که فروش نفت ایران را 

کم کرده است، برداشته نمی شود؟

درگفتوگوی»توسعهایرانی«باکارشناساننفتیمطرحشد؛

 فروش نفت توسط نیروهای نظامی مغایر منافع ملی است

رامتینموثق

رئیسکمیسیونانرژیاتاق
بازرگانیدرگفتوگوبا»توسعه

ایرانی«محرمانهشدنآمارتولید
نفتراغلط،ناصوابوبلااثردانست

وتاکیدکرد:اینمحرمانگیفقط
برایسوءاستفادهکردنمیتواند

موردمصرفقرارگیرد
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اخبار کارگری

همه ساله در فصل زمستان، بحث 
عیدی و پرداخت مزایای پایان ســال 
کارگران داغ می شــود، آن هم به این 
دلیل که تنها مزیت کارگران بیمه  شده 
تامین اجتماعی بــر کارمندان دولت 
دارند، همین مبلغ عیدی ســت که تا 
حدودی بیشــتر از مزایای پایان سال 

زیرمجموعه های دولت است.
بــه گــزارش خبرگــزاری ایلنا، 
کارمندان در ماه های عادی ســال از 
مزایای مزدی و حقوقی نسبتاً بهتری 
برخوردارند اما عیــدی آنها را دولت به 
صورت یک رقم ثابت در لوایح بودجه 
سالانه مشخص می کند. برای کارگران 
مشــمول قانون کار اما قانون تعاریف 
مشــخصی در مورد عیــدی و پاداش 

پایان سال دارد.
»قانون مربوط بــه تعیین عیدی 
و پاداش ســالانه کارگران شــاغل در 
کارگاه های مشــمول« مصوب سال 
۱۳۷۰ بایدهــا و الزامــات پرداخت 

عیدی به کارگران شاغل در بخش های 
مختلف اقتصاد را مشخص کرده است. 
براساس ماده واحده این قانون »تمامی 
کارفرمایان کارگاه های مشمول قانون 
کار مکلفند به هر یک از کارگران خود 
به نسبت یک سال کار معادل 6۰ روز 
آخرین مزد،  به عنوان عیدی و پاداش 
بپردازند. مبلغ پرداختــی از این بابت 
به هر یک از کارکنــان نباید از معادل 
9۰ روز حداقــل مزد روزانــه قانونی 

تجاوز کند«.
بنابراین کف قانونی عیدی، 6۰ روز 
حداقل دستمزد است و هیچ کارگری 
نباید کمتر از این رقــم عیدی بگیرد 
منتها سقف عیدی که در این قانون، 9۰ 
روز حداقل دســتمزد مصوب شورای 
عالی کار است، با توجه به عرف کارگاه 
می تواند بالاتر رود. قانون مصوب ۱۳۷۰ 
مجلس، تاثیرگذاری عرف کارگاهی 
در میزان عیدی پرداختی به کارگران 
شاغل را به رسمیت شــناخته است. 

در تبصره ۲ ماده واحــده عیدی آمده 
اســت: »در کارگاه هایــی که مطابق 
رویه جاری کارگاه بیش از مبالغ فوق 
 پرداخت می کنند، عرف کارگاه معتبر 

خواهد بود«.

کارفرما نمی تواند عرف کارگاه را 
یک طرفه دور بزند

»آرمین خوشــوقتی« کارشناس 
ارشــد حقوق و روابط کار در ارتباط با 
شناســایی عرف در پرداخت عیدی 
و مزایای پایان ســال گفــت: در همه 
پرداخت ها به کارگــران، چه عیدی 
باشــد چه ســنوات و پاداش، دو الزام 
وجود دارد؛ اول حداقل های قانونی که 
کارفرما نمی تواند از آن عدول کند و دوم 
مولفه ای به نام عرف کارگاهی. در مورد 
عیدی پایان سال نیز در حالی که ماده 
واحده قانونی، کف و سقف عیدی را در 
تمام کارگاه های مشمول سراسر کشور 
به رسمیت شــناخته، عرف کارگاهی 

نیز یک شاخص به رسمیت شناخته 
شده و الزامی ســت به این معنا که اگر 
کارفرمایی در سنوات گذشته در پایان 
ســال به کارگران ۴ یا ۵ برابر حداقل 
دســتمزد عیدی و پــاداش پرداخت 
کرده، نمی تواند ناگهانی و بدون توافق 
جدید بــا کارگران این عــرف را زیر پا 
بگذارد و کمتر پرداخت کند. کارفرما 
هیچ زمان نمی تواند عــرف کارگاه در 
مورد پرداخت ها را بدون جلب توافق 

کارگران تغییر دهد.
به گفته وی، عرف کارگاه یک توافق 
دوجانبه فی مابین کارگر و کارفرماست 
و یک طرف نمی توانــد بدون رضایت 
طرف دیگر از آن عدول کنــد لذا اگر 
کارفرمایی به یک بــاره کمتر از عرف 
کارگاه به کارگران خود عیدی بپردازد، 

کارگران حق شکایت دارند.

لزوم پرداخت عیدی 
حتی برای یک ماه کارگری

اما برخلاف آنچه برخی می پندارند، 
عیدی فقط متعلق به کارگران سابقه دار 
نیست. هر کارگری با هر میزان سابقه 
کار، مشمول پرداخت عیدی پایان سال 
اســت منتها مبلغ پرداختی به میزان 
ســابقه آن کارگر در آن کارگاه خاص 
بستگی دارد. در تبصره یک ماده واحده 
عیدی آمده اســت: »مبلغ پرداختی 
به کارکنانی که کمتر از یک ســال در 

کارگاه کار کرده انــد باید به مأخذ 6۰ 
روز مزد و به نسبت ایام کارکرد در سال، 
محاسبه شود. مبلغ پرداختی از این بابت 
برای هر ماه نباید از یک دوازدهم سقف 
تعیین شــده موضوع ماده واحده این 

قانون تجاوز کند«.
بنابراین برای هر ماه اشتغال کارگر 
در کارگاه، میزان عیدی یک دوازدهم 
عیدی کامل کارگــران همان کارگاه 
است. اگر کارگری دو یا سه ماه در کارگاه 
اشتغال داشته باشد، عیدی پایان سال 
او دودوازدهم یا ســه دوازدهم عیدی 
کارگرانی ست که بیش از یک سال در 

همان کارگاه سابقه اشتغال دارند.
اما کف و ســقف عیدی پایان سال 
۱۴۰۲ بر مبنای قانون چقدر اســت. 
براساس آنچه قانون می گوید کارگران 
امسال در ماه های پایانی سال، حداقل 
۱۰میلیون و 6۱۴هزار تومان عیدی 
دریافت می کنند. بــه همین ترتیب، 
حداکثر مبلغ عیــدی نیز ۱۵میلیون 
و 9۲۲هــزار تومان خواهد بــود. لذا 
هر پرداختی به عنــوان عیدی کمتر 
از ۱۰میلیــون و 6۱۴هــزار تومان به 
کارگرانی که یک سال یا بیشتر در یک 
کارگاه ثابت سابقه اشتغال دارند، اتفاقی 
خلاف قانــون اســت و کارگران حق 
شکایت دارند. این کارگران می توانند از 
کارفرما به ادارات کار شکایت کنند و این 
حق روی کاغذ برای کارگران مشمول 
قانون کار به رسمیت شناخته شده اما 
در عمل به دلیــل قراردادهای موقت 
یک ماهه، سه ماهه و یک ساله یا حتی 
قراردادهای شــفاهی در کارگاه های 
کوچک، تعــداد کثیــری از کارگران 
 اجازه برخــورداری از این حق قانونی 

را ندارند.

آنهایی که نمی توانند
 حتی شکایت کنند

بســیاری از کارگران شــاغل در 
کارگاه های کوچک، خدماتی و اصناف، 
از حق عیدی قانونی محروم اند. »محمد.

الف« کارگر یک انبار پوشاک در تهران 
که چندین سال در یک کارگاه کوچک 
در مرکز پایتخت ســابقه کار دارد، در 
رابطه با عیدی پایان سال می گوید: در 

هیچ ســالی ما به اندازه مشخص شده 
در قانون عیدی نگرفته ایم. در بهترین 
حالت، معمولاً یک پایه حقوق یعنی 
به اندازه دستمزدِ ۳۰ روز به ما عیدی 
می پردازند. این در حالی ست که کف 
عیدی قانونی 6۰ روز حداقل دستمزد 

است.
او اضافه می کند: این عیدی ناکافی 
را گاهی با ماه ها تاخیر می پردازند. سال 
اول که من پنج ماه سابقه کار داشتم، 
اصلاً به من عیدی ندادند. سال های بعد 
هم هیچ زمان به اندازه قانونی، عیدی 

نگرفتم.
محمد می گوید: »چــون قرارداد 
نوشــته نداریم، جرات شــکایت هم 
نداریم. به چشم برهم زدنی همین کار 
نصفه نیمه را از دست می دهیم، اگر به 
اداره کار برویم و بابت عیدی از کارفرما 

شاکی شویم«.
کارگران بســیاری مانند محمد، 
کمتر از حداقل هــای قانونی عیدی 
می گیرند. کارگرانی هم مانند کارگران 
شــهرداری ها ازجملــه شــهرداری 
ایرانشهر هســتند که سال هاست در 
طلب عیدی های معوق مطالبه گری 
می کنند و هنوز راه به جایی نبرده اند. 
به بهانه نبود بودجه و پول، ســال تمام 
می شود اما خبری از پرداخت عیدی 

نمی شود.
محمد در پایان می گوید: در این چند 
سال، حتی یک بار پای بازرس اداره کار 
به کارگاه ما باز نشده است. وقتی نظارت 
نمی کنند و کارفرما را به حال خود رها 
کرده اند که هرچــه می خواهد بکند، 
قانون هر حقی را به رسمیت بشناسد، 
شامل حال ما نمی شود. حق شکایت 

هم برای ما نیست.

عیدی بسیاری از کارگران قراردادی کشور، قانونی پرداخت نمی شود

رها شدن کارگر و کارفرما به امید خدا
کمیته دستمزد هنوز شروع به کار 

نکرده است
نماینده کارگران در کمیته دســتمزد شــورای 
عالی کار گفت: بدون تردید برگزاری جلسات کمیته 
دستمزد دیرتر از روال همیشگی شده است. محسن 
باقری به ایلنا گفت: هنوز کمیته دســتمزد تشکیل 
نشده و شروع به کار نکرده است. البته نمایندگان هر 
سه گروه دولت، کارگران و کارفرمایان برای این کمیته 
معرفی شده اند اما تا این لحظه هیچ گونه اعلام جلسه 
صورت نگرفته است. وی با بیان اینکه »وزارت کار هنوز 
جلسات مزد کارگران را کلید نزده«، افزود: اکنون در 
دی ماه هستیم و بدون تردید برای برگزاری جلسات 
کمیته دستمزد دیر شده اســت. معمولاً مذاکرات 
مزدی با استناد به تورم دی ماه انجام می شود و باید تا 
پایان این ماه، محاسبات سبد معیشت ۱۴۰۳ نهایی 
شود و به پایان برسد. باید پیش از این، گفت وگوها و 
مذاکرات محاسبه سبد معیشت آغاز می شد. این فعال 
کارگری تاکید کرد: انتظار داریم در مذاکرات مزدی 
۱۴۰۳ به بند دوم ماده ۴۱ قانون کار و محاسبات سبد 
معیشت توجه شود. کارگران دچار عقب ماندگی شدید 
مزدی و معیشتی هســتند و در این شرایط، تعیین 
دستمزد براساس حداقل هزینه های زندگی اهمیت 

ویژه ای دارد.
    

حق الزحمه تعرفه پرستاری ماهی 
200 هزار تومان محاسبه شده است

یک پرستار شــاغل در یک بیمارستان دولتی در 
استان کردستان، از آنچه به   عنوان حق الزحمه تعرفه 
پرستاری به حســابش واریز شــده، انتقاد کرد. این 
پرستار به ایلنا گفت: در روزهای گذشته پیامک واریز 
برایم آمد که مبلغ آن یک میلیون و ۳۰۰هزار تومان بود 
و در حاشیه آن نوشته شده بود بابت حق الزحمه تعرفه 
پرستاری! این پرســتار با بیان اینکه اعلام نکرده اند 
این مبلغ برای کدام ماه هاست اما احتمالاً برای شش 
ماه کار است، گفت: اگر این رقم را به شش ماه تقسیم 
کنیم، پول یک کیلو گوشت هم نمی شود یعنی با تعرفه 
پرستار در یک ماه، یک کیلو گوشت قرمز نمی توان 
خرید. به گفته این پرستار، اجرای تعرفه گذاری با این 
شیوه و مختصات، بیشتر سنگ قلاب کردن پرستاران 
است تا عمل به قانون. او تاکید می کند: بعد از نزدیک 
به ۱۵ ســال آمدند در بوق و کرنا کردند که قرار است 
تعرفه گذاری را برای پرستاران کشور اجرایی کنیم، 
این هم نتیجه اش. ماهی ۲۰۰هزار تومان به حساب 

هر پرستار ریخته اند و مدعی عمل به قانون هستند.
    

تجمع پرستاران بیمارستان مهدیه تهران

پرستاران بیمارســتان مهدیه تهران روز گذشته 
در اعتراض به دریافتی های ناچیز خود تجمع کردند. 
این پرســتاران با انتقاد از کار سخت و پرداخت های 
ناچیز به ایلنا گفتند: ما نســبت به کارانه های ناچیز، 
عدم اجرای صحیح قانون تعرفه گذاری و فوق العاده 
خاص و اضافه کاری اجبــاری و ارزان اعتراض داریم. 
آنها می گویند: اضافه کار سخت پرستاری با ساعتی 
۱۲ تا ۱6هزار تومان شبیه بیگاری است. باید معادلات 

مزدی پرستاران کشور تغییر کند.
    

حقوق و مزایای کارگران تراورس 
پرداخت شد

کارگــران ابنیه فنی تــراورس می گویند که روز 
یکشنبه )سوم دی ماه(، حقوق آذر ماه خود را به همراه 
مزایای روز حمل ونقل و هدیه شب یلدا دریافت کردند. 
به گزارش ایلنا، یکی از این کارگران گفت: روز ۲6 آذر، 
روز ملی حمل و نقل ایران است و به همین مناسبت 
و شب یلدا، شرکت راه آهن به حساب همه کارگران 
رسمی و تجمعی خود دو پرداختی هر کدام به مبلغ 
یک میلیون تومان واریز کرد. به گفته وی، مشــکل 
امنیت شغلی و تاخیر در پرداخت مطالبالت مزدی 
کارگران شاغل در تراورس بعد از چند سال از واگذاری 
تراورس به شرکت دولتی راه آهن هنوز به درستی حل 

نشده است.
    

مرگ کارگر چاه کن در عمق ۱00متری
حادثه سقوط به چاه ۱۰۰ متری به مرگ یک کارگر 
در حوالی روســتای محی آباد در جنوب شهرستان 
کرمان منجر شد. به گزارش ایلنا، با حضور گروه های 
امداد و نجات پیکر بیجان این کارگر مقنی تبعه کشور 
افعانستان بعد از حدود دو تا سه ساعت تلاش، به بیرون 
از چاه انتقال و مرگ وی از سوی عوامل اورژانس حاضر 

در محل تایید شد.

وقتی نظارت نمی کنند 
و کارفرما را به حال خود 

رها کرده اند که هرچه 
می خواهد بکند، قانون هر 

حقی را به رسمیت بشناسد، 
شامل حال ما نمی شود. حق 

شکایت هم برای ما نیست

خوشوقتی: در همه 
پرداخت ها به کارگران، چه 

عیدی باشد چه سنوات و 
پاداش، دو الزام وجود دارد؛ 
اول حداقل های قانونی که 

کارفرما نمی تواند از آن 
عدول کند و دوم مولفه ای 

به نام عرف کارگاهی

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: برگزاری آزمون ازجمله مواردی است 
که در حال اضافه شدن به شرایط تبدیل وضعیت هاست اما قاعدتاً کسانی که سابقه 
بالایی در ساختار اداری دارند باید از امتیازاتی برخوردار شوند تا تبدیل وضعیتشان 

هم با سرعت و هم با امکان بیشتری اتفاق بیفتد.
فاطمه قاسم پور در گفت وگو با ایلنا در رابطه با آخرین وضعیت طرح ساماندهی 
کارکنان دولت و اصلاحات آن در کمیسیون اجتماعی گفت: اعضای این کمیسیون 
همچنان معتقدند که باید به راهکاری برسیم تا همه نیروهای شرکتی و قراردادی 
تبدیل وضعیت شوند اما دولت در این رابطه اما و اگرهایی دارد که غالباً هم بحث بار 

مالی اجرای این مساله برای قوه مجریه مطرح است.
وی ادامه داد: در همین راســتا یکی از موضوعاتی که مطرح شد این بود که در 
گام اول دستگاه های اجرایی مشمول این قانون شوند و بعد دولت به سمت تبدیل 
وضعیت ســایر دســتگاه ها حرکت کند. نماینده تهران در مجلس افزود: یکی از 
پیشنهادات که توسط کمیته مربوطه در متن اصلاحیه پیشنهادی آمده بود مساله 
برگزاری آزمون بود که ما این مساله را هم قبول داریم و موافق هستیم اما تبدیل 

وضعیت با آزمون نیازمند توجه به برخی دغدغه ها و اقتضائات است. عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس عنوان کرد: در آخرین جلسه ای که کمیسیون اجتماعی درباره 
این مساله برگزار کرد، بعد از رایزنی های انجام شده مساله آزمون مورد توافق مجلس 
و دولت قرار گرفت اما درباره جزئیات روند برگزاری آزمون و سازوکار تبدیل وضعیت 
نیروهای باسابقه از این طریق تصمیم گیری نشد و مقرر شد که مرکز پژوهش های 
مجلس ضمن مشــورت با نمایندگان یک سازوکار پیشــنهادی برای این مساله 

طراحی کند.
قاسم پور در رابطه »نگرانی هایی که ممکن است مطرح شدن مساله آزمون ایجاد 
کند به ویژه برای افرادی که سوابق بالایی دارند و این طرح به جای کمک و آرامش 
خاطرشان موجب دغدغه شود«، تصریح کرد: چیزی که در این باره در مجلس مطرح 
شد این است که با حداقل شرایط تبدیل وضعیت افراد انجام شود. این مساله هم 
به منظور تعامل با دولت از جمله مواردی است که در حال اضافه شدن به شرایط 

تبدیل وضعیت هاست.
وی افزود: قاعدتاً کسانی که سابقه بالاتری در ساختار اداری دارند باید از امتیازاتی 

برخوردار شوند تا تبدیل وضعیتشان هم با ســرعت و هم با امکان بیشتری اتفاق 
بیفتد. قاسم پور تصریح کرد: هدف از طراحی »طرح ساماندهی کارکنان دولت« از 
ابتدا همین بود که افرادی که سال ها سابقه فعالیت در دستگاه های دولتی دارند اما 
تحت قراردادهای مختلف هستند و هنوز به نیروی رسمی تبدیل نشده اند و متاثر از 
همین مساله از برخی حقوق و مزایای خود بی بهره هستند، تبدیل وضعیت شوند. 
در نتیجه تلاش خواهیم کرد با هماهنگی دولت این مساله مسیری را طی کند که 

کمترین چالش یا نگرانی را برای این دسته از کارکنان دولت داشته باشد.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

وضعیت استخدامی با انجام آزمون قابل تغییر خواهد بود

گفت وگو

بازرس مجمع عالی کارگران کشور با اشاره به اینکه دستمزد ناکافی، متقاضیان 
شغل را به سمت کارخانه ها و واحدهای تولیدی نمی برد، گفت: ایران براساس آمار 

بین المللی، جزو ده کشور آخر جهان از نظر میزان دستمزد کارگران است.
به گزارش تسنیم، حمیدرضا امام قلی تبار درباره وضعیت اشتغال در کشور گفت: 
متأسفانه تعداد زیادی از واحدها و کارخانه های بزرگ در استان ها نیازمند نیروی 

کار هستند  اما به دلیل دستمزد پایین، کسی تمایلی به کار کردن در آنها را ندارند.
وی با بیان اینکه یکی از کارخانه های شهر آمل بارها درخواست نیروی کار داده 
با حقوق 9میلیون تومان اما کمتر جوانی رغبت نشان داده، افزود: طی گزارش های 
میدانی که داشتیم، سوال کردیم اگر دنبال کار هستید چرا از فرصت های شغلی 

استفاده نمی کنید و مردم گفتند که برایمان صرفه اقتصادی ندارد.
امام قلی تبار ادامه داد: در بدبینانه ترین حالت ممکن، قیمت کالا و خدماتی که 
کارفرمایان به اجتماع عرضه می کنند بالاتر از بهای تمام شده آنهاست اما متأسفانه 
نیروی کار براساس محاسباتی که محافظه کارانه هم هست، زیر بهای تمام شده 

مزد می گیرد.
بازرس مجمع عالی کارگران کشور، نیروی کار را به عنوان یکی از شاخصه های 
مهم فعالیت اقتصادی و جزو لاینفک هر رویداد مالی دانست و گفت: میزان حقوق 
نیروی کار در ایران براساس آمارهای بین المللی، جزو ده کشور آخر جدول است و با 
ارفاق می توان گفت بعد از ونزوئلا رتبه دوم را از آخر داریم. این درحالی ست که حقوق 

نیروی کار در کشورهای همسایه خیلی بالاتر است. امام قلی تبار خاطرنشان کرد: 
اگرچه کارگران در گذشته هم بدون محاسبه سبد معیشت، یک عقب ماندگی های 
مزدی داشتند اما از زمانی که سبد معیشت مبنای تعیین حقوق قرار گرفت عددها 

هم محافظه کارانه تعیین شد.
وی گفت: از طرفی کارفرما افزایش قیمت ها را روی کالاهای خود حساب می کند 
و نهادهای نظارتی هم در این حوزه کمرنگ عمل کردند و از طرف دیگر دولت هم در 

حمایت از تولید و اقشار آسیب پذیر جامعه موفق نبوده است. امام قلی تبار با اشاره به 
اینکه حداقل بیش از 6۰درصد جمعیت کشور مشمول قانون کار و تأمین اجتماعی 
هستند، اظهارکرد: به همین دلیل است که با کوچکترین اتفاق در بازار پس لرزه های 

آن بیش از ۵۰درصد جامعه را دربرمی گیرد.
بازرس مجمع عالی کارگران کشور با تاکید بر اینکه دولت براساس وظایف ذاتی 
خود باید برای اشتغالزایی و سرمایه گذاری و تولید تمهیداتی را در نظر بگیرد، گفت: 
دولت که قادر به انجام وظایف ذاتی خود نیست برای تعیین دستمزد در شورای عالی 
کار یک امتیاز به کارفرما می دهد چون به مالیات کارفرما احتیاج دارد و لذا خواسته 

یا ناخواسته در زمین کارفرما علیه کارگر اقدام می کند.
امام قلی تبار بیان کرد: دغدغه نخست جامعه کارگری سطح معیشت و امنیت 
شغلی است و این یعنی 6۴درصد جمعیت کشور چنین دغدغه ای دارند. زمانی که 
از کارگران ســوال می کنیم که چرا در یک واحد تولیدی مشغول کار نمی شوید، 
بیان می کنند که در مشاغل دیگر درآمد بیشتری داریم. به طور مثال در شهرهای 
شمالی متقاضی کار اگر در کنار ساحل تنقلات تفریحی بفروشد درآمد بیشتری 
دریافت می کند تا تمام وقت خود را در یک کارخانه ســپری کند و حقوق مصوب 
شورای عالی کار را دریافت کند. کارگر ترجیح می دهد که به سمت چنین مشاغلی 
که عمدتاً کاذب هست برود. نمونه دیگر برای اشــتغال کارگر فعالیت در تاکسی 
اینترنتی است. بیشتر کسانی که در تاکسی های اینترنتی مشغول کسب درآمد 
هستند، میزان درآمد آنها در ماه از حداقل حقوق مصوب شورای عالی کار بیشتر 
است. نیروی کار با توجه به افزایش هزینه های زندگی ترجیح می دهد در چنین 

مشاغلی فعالیت کند.

دستمزد پایین، کارگران را از کارخانه ها فراری داده است
گزارش
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جهان نما

کشور های عربی خلیج فارس دیروز) دوشنبه( از این 
که طرف های درگیر در یمن به رعایت توافق آتش بس 
جدید و تلاش برای صلح متعهد شدند، استقبال کردند. 
پیشتر در روز شنبه نماینده ویژه سازمان ملل در یمن، 
هانس گراندبرگ، از این توافــق جدید خبر داده بود که 
تازه ترین تلاش برای پایــان دادن به درگیری های یمن 
است. ریاض از اعلام »نقشــه راه برای پیشبرد در مسیر 
صلح« در یمن اســتقبال کرده اســت. وزارت خارجه 
عربستان ســعودی در بیانیه ای که روز دوشنبه منتشر 
شد، طرف های یمنی را تشویق کرد تا »برای دستیابی به 
یک راه حل سیاسی جامع و پایدار تحت نظارت سازمان 
ملل بر سر میز گفت وگو بنشینند.«  سلطان نشین عمان 
نیز از این اعلام توافق استقبال کرد و ابراز امیدواری کرد که 
توافقنامه »در اسرع وقت امضا شود.«  قطر از سازمان ملل، 
عربستان سعودی و عمان به خاطر تلاش های صلح تشکر 

کرد و از طرف های یمنی خواست به انعقاد توافق سرعت 
بخشند.  نماینده سازمان ملل متحد روز شنبه گفت که 
اکنون با طرفین برای ایجاد نقشــه راه برای حرکت به 
سمت صلح تعامل خواهد کرد. دولت یمن تحت حمایت 
عربستان سعودی روز یکشنبه از تلاش های سازمان ملل 

پس از اعلام آتش بس جدید استقبال کرد.

استقبال کشورهای عربی از توافق آتش بس جدید در یمن
خبر

سخنگوی وزارت دفاع آمریکا گفت، دستیابی ترکیه به 
جنگنده های اف-۱۶ به آنکارا اجازه می دهد تا ظرفیت ها و 
توانمندی های نظامی خود را مدرن کرده و سازگاری خود با 
ناتو را تقویت کند. به گزارش اسپوتنیک، »پاتریک رایدر« در 
گفت وگویی با روزنامه ترکیه ای حریت ادامه داد: این مساله 
به نیروهای متحد اجازه می دهد تا به حوزه های کلیدی و 
اساسی در پشتیبانی از عملیات در وضعیت فوری و با ثبات 
دسترسی داشته باشــند. وی همچنین خاطرنشان کرد، 
پتانسیل نظامی ترکیه و موضع جغرافیایی این کشور آن را 
به شریک اصلی در واکنش به رویدادهای منطقه ای در داخل 
ائتلاف ناتو تبدیل کرده است. سخنگوی پنتاگون همچنین 
گفت: مهم اســت که ارتش آمریکا به هدایت و پشتیبانی 
فعالیت ها و همکاری های امنیتــی با ترکیه مانند آموزش 
ارتش متخصص، انجام رزمایش ها و همچنین فروش نظامی 
خارجی ادامه دهد. در ژوئیــه ۲۰۲۲، مجلس نمایندگان 

ایالات متحده اصلاحیه بودجــه دفاعی را تصویب کرد که 
فروش جنگنده های اف-۱۶ به ترکیه را تا زمانی که این کشور 
حریم هوایی یونان را نقض کند، ممنوع می کند. سوئد، همراه 
با فنلاند درخواست عضویت در ناتو را ارائه کردند. فنلاند به 
عضویت این ائتلاف نظامی درآمد. درخواست سوئد در انتظار 

تصویب توسط ترکیه و مجارستان است.

خبر

پنتاگون: دستیابی ترکیه به اف-16 به نفع ناتو می شود

کاروانی هشــت هزار نفری از پناهجویان آمریکای 
جنوبی و مرکزی راهی مرز آمریکا هســتند نزدیک به 
هشت هزار نفر از سنین مختلف که اغلب از ونزوئلا، کوبا 
و مکزیک هستند بخشی از کاروانی هستند که نام خود 
را »هجرت از فقر« گذاشته است. این کاروان در آستانه 
سفر وزیر خارجه آمریکا به مکزیک از این کشور می گذرد. 
آنتونی بلینکن امیدوار است بتواند توافق های تازه ای را 
با دولت مکزیک برای مهــار موج پناهجویان امضا کند. 
تعداد مهاجرانی کــه در ســال ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ به مرز 
آمریکا آمده اند از دو میلیون نفر فراتر رفته اســت. تنها 
در ماه سپتامبر ســال ۲۰۲۳ مرزبانان آمریکا بیش از 
۲۰۰ هزار پناهجو را که به طور غیرقانونی از مرز مشترک 
مکزیک و آمریکا وارد این کشور شده بودند را دستگیر 
کردند. کاروان »هجرت از فقر« شب کریسمس از شهر 
جنوبی تاپاچولا عازم مرز شــمالی این کشور با آمریکا 
شده اســت. روز جمعه رئیس جمهوری مکزیک گفت 

مایل است یک بار دیگر با آمریکا درباره نگرانی های این 
کشور از موج مهاجرت همکاری کند. آندرس مانوئل لوپز 
اوبرادور، قرار است روز چهارشنبه با آنتونی بلینکن وزیر 
خارجه آمریکا ملاقات کند. کاخ سفید در بیانیه ای گفته 
است که بلینکن درباره »مهاجرت بی سابقه و بی قاعده« و 
»شناسایی راه هایی برای حل چالش های متقابل امنیت 

مرزی« گفتگو کند.

تنش در پایتخت صربستان در اعتراض به »تقلب« در 
انتخابات پارلمانی و محلی ادامه دارد و برخی معترضان 
تلاش کردند که وارد ساختمان پارلمان این کشور شوند که 
با سرکوب پلیس مواجه شدند. پیش از برگزاری این تجمع، 
چهره های مخالف حزب حاکم ازجمله ائتلاف »صربستان 
علیه خشــونت« اعلام کرده بودند که می خواهند وارد 
ساختمان پارلمان شــوند و از بالکن آن سخنرانی کنند. 
کرملین از نتایج این انتخابات استقبال کرده و دیمیتری 
پسکوف، سخنگوی مسکو نیز ابراز امیدواری کرده است که 
این نتیجه منجر به »تقویت بیشتر دوستی« بین دو کشور 
شود. صربستان که تقریباً به طور کامل به گاز روسیه وابسته 
است، روابط نزدیکی با مسکو دارد و بلگراد به تحریم های 
بین المللی علیه مسکو به دلیل حمله به اوکراین نپیوسته 
است. در واکنش به اعتراضات، ماریا زاخارووا، سخنگوی 
وزارت خارجه روسیه، کشورهای غربی را به تلاش برای 
تحریک مخالفان در صربستان و »بی ثبات سازی وضعیت« 

متهم کرد و آن را »استفاده از روش کودتای میدان« نامید. 
انتخابات سراسری پارلمان صربستان ۱۷ دسامبر )۲۶ آذر( 
برگزار شد. بر اساس نتایج رسمی اعلام شده حزب حاکم 
۴۶ درصد آرا و حزب »صربســتان علیه خشونت« ۲۳.۵ 
درصد آرا را کسب کرد. نتیجه اعلام شده با اعتراض گسترده 
حزب مخالف همراه شد و رهبران حزب »صربستان علیه 
خشونت« حزب حاکم را به »تقلب گسترده« متهم کردند.

حمله معترضان صربستانی به مجلس بلگرادکاروانی با  ۸  هزار  پناهجو راهی مرز آمریکاست

چالش های امنیتی همسایگان برای توکیو 
ژاپن خود را برای جنگ آماده می کند

کابینه ژاپن روز جمعــه افزایش ۱۶درصدی 
بودجه نظامی در سال آینده را تصویب کرد. بودجه 
دفاعی۵۶ میلیارد دلاری توکیو بخشــی از برنامه 
بودجه ملی ۷۹۴ میلیارد دلاری برای سال ۲۰۲۴ 
اســت و هنوز نیاز به تایید قوه مقننه دومجلسی 

ژاپن دارد.
به گزارش خبرآنلاین، این دومین سال پیاپی 
اســت که بودجه نظامی ژاپن نسبت به سال های 
قبل افزایش پیدا می کند. ژاپن قصد دارد تا سال 
۲۰۲۷ میــزان ۳۰۰ میلیارد دلار بــرای تقویت 
قدرت نظامی خود هزینــه و تقریبا بودجه دفاعی 
ســالانه خود را به ۶۸ میلیارد دلار برساند که این 
رقم یعنی حدود ۲درصد تولیــد ناخالص داخلی 
ژاپن که این کشور را به ســومین کشور به لحاظ 
اختصاص هزینه های نظامی بعد از چین و آمریکا 

مبدل می سازد.
محور بودجه سال ۲۰۲۴، استقرار موشک های 
ساخت آمریکا در ژاپن اســت که به گفته مقامات 
برای تقویت دفاع هوایی، به ویژه برای حفاظت از 
جزایر جنوب غربی ژاپن در صورت بروز درگیری 

بین چین و تایوان، لازم است.
توکیو در این بودجه بیــش از ۷۰ میلیارد ین 
)۴۹۰ میلیون دلار( برای ســاخت جت جنگنده 
نســل بعدی خود با همــکاری بریتانیــا و ایتالیا 
اختصاص داده است. این سه کشور توافق کرده اند 
که یک سازمان مشترک برای ساخت این جنگنده 

ایجاد کنند.

مجوز صدور تسلیحات
گفتنی است دولت فومیو کیشیدا، نخست وزیر 
ژاپن روز جمعه در آخرین گام بر اساس استراتژی 
امنیتی جدیدی که یک ســال پیش اتخاذ کرد، 
مجوز صادرات تســلیحات و قطعات ساخت ژاپن 
تحت مجوزهای خارجی را به کشــورهای دیگر 
صادر کرد کــه این مجوز عمــلًا قانون ممنوعیت 

صدور سلاح در ژاپن را نقض کرد. 
کیشــیدا به خبرنگاران گفت:» ما امیدواریم با 
انجام این اقدام، به دفــاع از یک نظم آزاد و باز بین 
المللی مبتنی بر حاکمیت قانون و دســتیابی به 
صلح و ثبات در منطقه هند و اقیانوس آرام کمک 
کنیم. هیچ تغییری در اصل ما به عنوان یک ملت 
صلح طلب وجود ندارد«. دولت کیشیدا همچنین 
تصویب کرد که اولین محموله صادراتی تحت این 
مجوز، موشک های هدایت شونده پاتریوت زمین 
به هوای تولید شــده در ژاپن تحت مجوز آمریکا 
باشد که به ایالات متحده ارسال می شود که البته 
این مســاله این گمانه زنی را افزایش می دهد که 
پاتریــوت های ژاپنی ممکن اســت بــه اوکراین 

ارسال شوند.

دلایل افزایش بودجه نظامی ژاپن
توکیو در مواجهه با چالش های امنیتی همزمان 
چین از جنوب، کره شــمالی از غرب و روســیه از 
شمال به این فکر افتاده است تا برای تقویت بنیه 
دفاعی خــود و جلوگیری از خطــرات احتمالی 
منبعث از این سه همســایه به تقویت بنیه دفاعی 

خود بپردازد.
تهاجمات مکــرر چین به فضاهــای هوایی و 
دریایی اطراف جزایر ســنکاکو که متعلق به ژاپن 
است اما چین نسبت به آن ادعا دارد و حضور مکرر 
نیروهای نظامی چینی در نزدیکی ژاپن به وضوح 
توکیو را در معرض خطر قرار داده است. همچنین 
تهاجم روسیه به اوکراین در سال ۲۰۲۲ این نگرانی 
را ایجاد کرده است که چین ممکن است با الهام از 
روسیه به تایوان حمله کند و در این درگیری پای 

ژاپن به میان کشیده شود.
کره شمالی نیز پیوسته در حال تحریک مقامات 
توکیو است. تنها در سال ۲۰۲۲، کره شمالی سی و 
هفت موشک بالستیک را به آب های نزدیک ژاپن 

پرتاب کرد که بیش از هر سال دیگری بود.
در مورد روسیه هم باید گفت که حمله روسیه 
به اوکراین نگرانی های ژاپــن را در مورد مرزهای 
شمالی خود زنده کرد، به ویژه در مورد چهار جزیره 
بین جزیره اصلی ژاپــن، هوکایدو و جزایر کوریل 
روســیه، که از پایان جنگ جهانی دوم از مسائل 

مورد مناقشه بین توکیو و مسکو بوده است.

رســانه های عربــی و اســرائیلی 
می گوینــد حماس و جهاد اســلامی 
پیشنهاد مصر را برای آتش بس و آزادی 
گروگان ها و زندانیــان را رد کرده اند. 
بتســالل اســموتریچ، وزیــر اقتصاد 
اســرائیل، هم این پیشنهاد را قاطعانه 
رد کــرد و گفت دولت اســرائیل هیچ 
مسئولیتی برای پذیرش آن ندارد. در 
همین حال حمــلات زمینی و هوایی 
اسرائیل به غزه شــدت گرفته و ارتش 
اسرائیل گفته یکی از فرماندهان ارشد 
حماس را در خان یونس در مرکز غزه 
کشته است. ارتش اســرائیل نام این 
فرمانده حماس را اعلام نکرده اما گفته 
که او در حمله هوایی به ســاختمانی 
کشته شده اســت که افراد حماس در 
آن پنهان شده بودند. ســاعاتی بعد از 
این خبر، پیامی از یحیی سنوار، رهبر 
حماس در غزه، منتشر شد که گفته بود 
این گروه به »جنگ چریکی« روی آورده 
است. تحلیلگران می گویند هدف از این 
پیام این بوده که نشان دهد زنده است. 
در ساعت های گذشته ارتش اسرائیل 
همچنین خبر داد که دو سربازش کشته 
شده اند که شمار کل نظامیان اسرائیل 
که در غزه کشته شده اند را به ۱۵۶ نفر 
رسانده است. دیروز در حالی که ساعاتی 
مرز لبنان و اسرائیل آرام بود رسانه های 
لبنان گزارش داده اند که ارتش اسرائیل 
»آتش باران« یک روســتای لبنانی در 
نزدیکی مرز را از سر گرفته است. ارتش 
اسرائیل همچنین گفته است که درباره 
بمباران اردوگاه آوارگان مغازی در غزه 
تحقیق می کند. مقام های بهداشــتی 
حماس در غزه گفته اند ۷۰ نفر در این 
حمله کشته شــده اند و آن را »جنایت 
جنگی« خوانده اســت. ســخنگوی 
وزارت بهداشت فلســطین در غزه،  از 
شهادت دســت کم ۷۰ نفر در حمله 
هوایی اسرائیل به اردوگاه »المغازی« 
خبر داد. »اشرف القدره« با اعلام این که 
آمار شــهدا در حال افزایش است، این 
حمله رژیــم صهیونیســتی را »قتل 
عام« در یک منطقه پرتراکم مسکونی 

توصیف کــرد. اردوگاه »المغازی« در 
شرق شــهر دیرالبلح در مرکز نوار غزه 
واقع شده است. در همین حال، وزارت 
بهداشــت غزه در بیانیه ای اعلام کرد 
که شــمار قربانیان بمبــاران نوار غزه 
توســط رژیم صهیونیســتی از هفتم 
اکتبر به۲۰ هزار و ۴۲۴ شــهید و ۵۴ 
هزار و ۳۶۰ زخمی رسیده است. بیانیه 
آمده اســت:  »بمباران نوار غزه توسط 
رژیم صهیونیســتی طی ۲۴ ساعت 
گذشته منجر به شــهادت ۱۶۶ نفر و 
زخمی شدن ۳۸۴ نفر دیگر شد«. دفتر 
رسانه ای دولت غزه نیز تاکید کرد که 
ارتش اســرائیل غیرنظامیان را گمراه 
کرده و به مناطقی می کشاند که آنجا 
را بمباران می کند. این دفتر در بیانیه 
خود افزود: »ارتش رژیم صهیونیستی 
طی ۴۸ ســاعت گذشــته از ساکنان 
هشت محله اســتان مرکزی نوار غزه 
خواست تا به دیرالبلح بروند و پس از آن 
مرتکب پنج قتل عام در همان منطقه 
شد که ۲۸ شهید و ۸۸ زخمی بر جای 
گذاشت«. در همین حال بنا گزارش ها، 
یک هواپیمای نظامی اردن بسته های 
کمک از آسمان برای کلیسایی در غزه 
که در محاصره ارتش اســرائیل است 
فرو انداخته است. هلال احمر فلسطین 
تصاویری از انتقال مجروحان اردوگاه 
مغازی به بیمارســتان ها منتشر کرد. 
در بیانیه هلال احمر آمده اســت که 
هواپیماهای جنگی اسرائیل جاده های 

اصلی را بمباران می کنند و مانع از عبور 
آمبولانس ها و خودروهــای اورژانس 
می شوند. به گفته پزشکان، در حمله 
هوایی اسرائیل به خان یونس در جنوب 
غزه هم هشت فلسطینی کشته شدند. 
جشن های کریسمس در بیت لحم، شهر 
فلسطینی تحت اشغال اسرائیل در کرانه 
باختری هم لغو شــد. بیت لحم جایی 
است که مســیحیان می گوید ۲۰۰۰ 
سال پیش عیسی مسیح در اصطبلی 
در آن منطقه به دنیا آمد. پاپ به همین 
مناسبت در مراسم عشای ربانی شب 
کریسمس در کلیسای سنت پیتر در 
رم گفت که »امشب، قلب ما در بیت لحم 
است، جایی که شاهزاده صلح بار دیگر 
با منطق بیهوده جنگ طرد می شود و 
با آتش اسلحه هایی که حتی امروز او را 
از یافتن جایی در جهان باز می دارند.« 
مسیحیان فلسطینی به جای برگزاری 
جشن های معمول، در بیت لحم با سرود 
و دعا برای صلح در غزه، شــمع روشن 
کردند. درخت بزرگی وجود نداشت، که 
معمولاً در مرکز مراسم کریسمس بیت 
لحم قرار می گرفت. مجسمه های عیسی 

مسیح در کلیساها برای همبستگی با 
مردم غزه در میان آوار و ســیم خاردار 
قرار داده شد. ۱۱ هفته است که اسرائیل 
نوار غزه را محاصــره، بمباران و بخش 
زیــادی از آن را ویران کرده اســت. به 
گفته مقام های غــزه، بیش از ۲۰۴۰۰ 
نفر کشته شــده اند و هزاران نفر دیگر 
زیر آوارند. اکثریت قریب به اتفاق ۲,۳ 
میلیون ساکن غزه از خانه های خود رانده 
شده اند و سازمان ملل می گوید شرایط 
فاجعه بار اســت. از زمانی که آتش بس 
یک هفته ای متوقف شد، درگیری های 
زمینی تشدید شده و جنگ از شمال نوار 
غزه به تمام طول این منطقه پرجمعیت 
در محاصره گســترش یافته اســت. 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل 
به کابینه اش گفت: »صبح ســختی 
است، پس از یک روز بسیار دشوار جنگ 
در غزه. جنگ هزینه بســیار سنگینی 
از ما می گیرد. با این حــال، ما چاره ای 
نداریم )جز( ادامه مبــارزه.« او در یک 
پیام ویدئویی گفت کــه نیروهایش تا 
»پیروزی کامل« بــر حماس در عمق 
غزه خواهند جنگید. اسرائیل از سوی 

نزدیکترین متحد خود، ایالات متحده، 
تحت فشار قرار گرفته است تا عملیات 
را به مرحله ای با شدت کمتر تغییر دهد 
و تلفات غیرنظامیــان را کاهش دهد. 
اما ساکنان غزه می گویند که جنگ در 
مناطق شمالی غزه هم شدت یافته است. 
تلاش های دیپلماتیک، با میانجیگری 
مصر و قطر، برای یک آتش بس جدید، 
پیشــرفت اندکی داشته است، اگرچه 
واشــنگتن مذاکرات هفته گذشته را 

»بســیار جدی« توصیف کرد. کابینه 
اسرائیل قرار است روز دوشنبه در مورد 
فرمول های پیشنهادی برای آتش بس 
مذاکره کند. جهاد اسلامی هم اعلام کرد 
که هیئتی به رهبری زیاد النخاله، رهبر 
تبعیدی آن گروه روز یکشنبه در قاهره 
حضور داشت. ورود او به دنبال مذاکراتی 
با حضور اسماعیل هنیه، رئیس دفتر 
سیاسی حماس در روزهای اخیر صورت 
گرفت. گروه های شبه نظامی گفته اند که 
در مورد آزادی اسرا مذاکره نمی کنند 
مگر اینکه اســرائیل به جنگ خود در 
غزه پایان دهد، در حالی که اسرائیلی ها 
می گویند که مایلند تنها در مورد توقف 

موقت درگیری صحبت کنند.

طرح  پیشنهادی  مصر  چه   بود؟
درساعت های گذشته، رسانه های 
عربی و اسرائیلی خبر دادند مصر طرح 
تازه ای برای آتش بس ارائه کرده است 
در ســه مرحله، مرحله اول آتش بس 
موقت هفت تا ده روزه است که حماس 
تمام گروگان های غیرنظامی اسرائیل را 
در قبال تعدادی از زندانیان فلسطینی 
آزاد کند. در مرحله دوم که یک هفته 
طول می کشد حماس تمام سربازان 
زن اســرائیلی را که در اختیار دارد در 
قبال آزادی فلسطینی های بیشتر آزاد 
کند و اجساد نیز مبادله شوند. در مرحله 
سوم که یک ماه طول می کشد حماس 
تمام کســانی را که در اختیار دارد در 
قبال تعدادی دیگر زندانی فلسطینی 
آزاد کند و ارتش اسرائیل از غزه خارج 
شود و عملیاتش را در این باریکه متوقف 
کند. بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر 
اسرائیل، دیروز بار دیگر آتش بس را رد 
و تاکید کرد که چاره ای جز ادامه جنگ 
»طولانی و دشوار« تا رسیدن به اهداف 
وجود ندارد. به گزارش شبکه المیادین 
به نقل از مقام های ارشد حماس، این 
گروه هیچ نــوع آتش بس یــک یا دو 
هفته ای را نمی پذیــرد و قبل از توقف 
حملات اسرائیل هیچ مذاکره ای برای 
آزادی کسانی که در اختیار دارد انجام 
نمی دهــد و این موضــوع را به اطلاع 
میانجی گران قطری و مصری رسانده 
است. بنابر این گزارش حماس می گوید 
هنوز در هیچ محوری در غزه شکست 
 نخورده و جنــگ در همــه محورها 

ادامه دارد.

رسانه های عربی و اسرائیلی 
می گویند حماس و جهاد 

اسلامی پیشنهاد مصر را برای 
آتش بس و آزادی گروگان ها و 

زندانیان را رد کرده اند. بتسالل 
اسموتریچ، وزیر اقتصاد 

اسرائیل، هم این پیشنهاد را 
قاطعانه رد کرد و گفت دولت 

اسرائیل هیچ مسئولیتی برای 
پذیرش آن ندارد

به گزارش شبکه المیادین به 
نقل از مقام های ارشد حماس، 

این گروه هیچ نوع آتش بس 
یک یا دو هفته ای را نمی پذیرد 
و قبل از توقف حملات اسرائیل 

هیچ مذاکره ای برای آزادی 
کسانی که در اختیار دارد 

انجام نمی دهد و این موضوع را 
به اطلاع میانجی گران قطری و 

مصری رسانده است

اسرائیل، حماس و جهاد اسلامی پیشنهاد آتش بس مصر را رد کردند

غزه در محاصره تشدید حملات و افزایش تهدیدها
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شهرنوشت

طی روزهای اخیر، دوباره بحث از مالیات ها 
سر زبان افتاده است؛ این بار مالیات طلا. گفته 
شد كه قرار است همه خرید و فروش های طلا 
در سامانه ای ثبت رسمی و بعد یك چهارم سود 
حاصله، به عنوان مالیات اخذ شود. یعنی شما 
اگر 10 میلیون طلا خریده باشید، سال بعد اگر 
طلای شما موقع فروش بشود 15 میلیون تومان، 
باید یك چهارم آن پنج میلیون تومانی كه اضافه 
می شود را مالیات بدهید. همین حرف و حدیث ها 
باعث شــد تا اعتراضات زیادی در شبكه های 
مجازی و حتی میان طلافروشــان و... شــكل 
بگیرد. البته سازمان امور مالیاتی، پاسخی هم داد 
و نوشت كه: »هیچ مالیات جدید یا افزایش نرخی 
در حوزه مالیات ستانی از صنف طلا وضع نشده و 
همچنین اصل طلا و جواهر و پلاتین به كار رفته 
در مصنوعات ساخته شده از فلزات مزبور معاف 
از مالیات بر ارزش افزوده است. ضمن تكذیب 
افزایش 25 درصدی مالیات در بخش طلا، تنها 
اجرت ساخت و سود فروشنده كه سهم كوچكی 
از مبلغ پرداختی بابت خرید می باشد، مشمول 

ارزش افزوده است.«

چرا مردم از مالیات بدشان می آيد؟
اما سئوال اصلی این جاســت كه چرا مردم 
ما اینقدر به مالیات ها حساس هستند و تصور 
می كنند كه گویا در حال دادن پول زور هستند؟ 
این سئوال، پشتوانه  و جوابی جامعه شناختی 
و تاریخی دارد كه چه بسا اگر مسئولان ما با آن 
آشنا باشند، كارشــان راحت تر بشود. حقیقت 
امر این است كه در طول تاریخ، مالیات ها تحت 
عنوان نوعی خراج یا دریافتی مالی از مردم ستانده 

می شده است. در واقع به واسطه این كه در طول 
تاریخ ایران، غالبا حكومت ها برآمده از مردم یا به 
نفع مردم نبوده اند و عنصر مالیات و خراج ستانی 
نیز تحمیلی بوده، همیشه نسبت به آن موضع 

منفی وجود داشته است. 

از تأمین بودجه دولت تا مديريت تقاضا
البته مدت هاســت كه دولت هــا در ایران، 
سعی كرده اند به ســمت دولت های مدرن و با 
همان كاركرد حركت كننــد. به همین دلیل 
اســت كه دریافت مالیات اهمیت بیشــتری 
پیدا كرده اســت. توجیهش هم این است كه 
مالیات ها، قرار اســت كه خدماتی به نفع مردم 
را ایجاد كنند و از وابستگی مملكت به نفت و ... 
بكاهند. البته در كنار تأمین بودجه دولت، بحث 
مدیریت تقاضا هم مطرح است؛ یعنی دولت ها 
از این طریق ســعی در افزایش یا كاهش تقاضا 

 دارند؛ نوعی اهرم اقتصادی برای كنترل بازار و 
عرضه  و تقاضا. 

كار برای خود يا دولت؟
روی هم رفته، رابطه ملت-دولت، اثرگذاری 
زیادی در نگاه  مردم به مالیات ستانی  دولت داشته 
و دارد. اگر این رابطه مبتنی بر اعتماد و شفافیت 
باشد، نگاه مردم می تواند مثبت باشد؛ و برعكس. 
نگاه منفی به مالیات ستانی، حتی در كشورهایی 
چون آمریكا هم وجود دارد. طوری كه مثلا رابرت 
كیوساكی، در كتاب های آموزش ثروت سازی 
خود، مدام تأكید می كند شما اگر مجبور باشید 
كه كار دولتی و رسمی بكنید، عملا بخش اعظم 
دریافتی تان را باید مالیات بدهید؛ یعنی شــما 
برای خودتان كار نمی كنیــد، بلكه دارید برای 

دولت كار می كنید. 

اعتمادی كه نیست؛ مالیاتی كه هست
به نظر می رسد كه رابطه ملت-دولت در این 
روزها، چندان حال و روز خوبی ندارد و كمترین 
اثر را از اعتماد و شــفافیت می بینیم. ماجرای 
فســادهایی چون چای دبــش و حیف و میل 
بیت المال در طرح های مختلف و ...، باعث شده 
تا مردم حسابی دلسرد شوند. دكتر محمدرضا 
جوادی یگانه، جامعه شناس و دانشیار دانشگاه 
تهــران، در توئیتی، دربــاره برخوردهایی كه 
برخی هنرمندان و شــهروندان با مرگ ناصر 
طهماسب، به دلیل صداپیشگی در مستندهای 
حكومتی داشتند، نوشت:»نوع تعامل هنرمندان 
با درگذشت مرحومان پروانه معصومی و ناصر 
طهماسب، شاهدی از دوجامعه ای  شدن ایران 
است. دو جامعه در یك كشور، با دو نظام ارزشی 
و دو گروه مرجع متفاوت، كه هر كدام از طرف 

مقابل، انســانیت زدایی كرده اســت. بادهای 
كِشته شده، توفان شده است؛ وای از وقت درو!« 
نكته مهمی كه این پژوهشگر به آن اشاره كرده، 
ایجاد همان دوگانه تاریخی ملت-حكومت در 
ایران بوده؛ جایی كه مردم خودشان را از حكومت 

نمی دانستند و حكومت را از خودشان. 

شیوه عجیب مالیات گیری دولت!
در نهایت این كه، دولت قصد دارد مالیات های 
سال بعد را در همه شكل های خود رشد بدهد؛ 
چرا كه اساســا درآمدهای غیرمالیاتی دولت 
كاهش چشمگیر داشته است. این امر موجب 
آشفتگی بخش خصوصی و حوزه كسب و كار 
و ... شده است. كسبه  و مردم همین طوری هم 
نسبت به مالیات ها آلرژی داشتند، چه برسد به 
این كه بخواهد با ایــن وضعیتی كه وجود دارد، 
بیشتر هم بشوند. كار به قدری بالا گرفته كه حتی 
شخصی چون جلیل محبی، نوشته است: »امروز 
ظاهرا برخی كسبه در اعتراض به مالیات سنگین 
سركار نرفته اند. این طرز مالیات گیری در این 
دوره بسیار عجیب است و عجیب تر آنكه به نام 
انقلابیون تمام می شود و  بدتر آن كه آن را مطالبه 
رهبری می دانند. به نظرم فكری باید كرد برای 
این برداشت های معوج از بیانات رهبرانقلاب...«

به اين ها مالیات بده نیستم
چندی پیش كــه برای خرید طــلا به بازار 
تهران رفته بودیم، یكی از كسبه سن و سال دار 
كه می گفتند طلاهایی با قیمت مناسب نسبت 
به بقیه دارد، برای فروش طلا كارت نمی كشید و 
می گفت یا از طریق بانك آن را پرداخت كنید یا 
كارت به كارت كنید. مردم هم ناچار بودند این 
كار را انجام بدهند؛ چون قیمت مناســب تری 
داشت. اما چرا؟ در پاسخ به مراجعانش، با صدای 
بلنــد می گفت:»چرا مالیات بــدم؟ من به اینا 
مالیات نمیدم؟ مگه چی كار كردن برای من؟ 
من مالیات بده نیستم به اینا...« به نظر می رسد 
كه مشــكل اجتماعی مردم ایران با مالیات ها، 
همین حرفی اســت كه این كاسب، كه به نظر 
نمی رسد وضع بدی هم داشته باشد، گفته: ما 
به »این ها« مالیات بده نیستیم. به واقع به نظر 
می رســد كه تفكر »ما« و »آن ها« به شدت در 

مردم وجود دارد. 

سلام آقای داروغه ناتینگهام
مالیات ها البته صرفا به طلا مربوط نمی شود؛ 
شامل موارد دیگری هم بوده و هست. ظاهرا كه 
دولتی ها مســیر خوبی برای درآمدزایی پیدا 
كرده اند. مثل همین مالیاتی كه سال بعد برای 
كارمندها و كسانی كه حقوق ثابت دارند، در نظر 
گرفته خواهد شد. یا حتی مالیات هایی كه امسال 
اصلاح شده اند و گفته می شود كه مابه التفاوت 
قانون جدید و چند ماهی كه حقوق گرفته اند 
نیز دریافت خواهد شــد. در ایــن باره مرضیه 
محمودی، ســردبیر تجارت نیوز و رسانه نگار 
اقتصادی نوشــته: »قرار بــود ۴ میلیون واحد 
مسكونی بسازند كه مستاجران را خانه دار كنند، 
اما حالا تصمیم گرفته اند از همین مستاجران 
مالیات بگیرند بلكه هزینه دولت بزرگشــان 
تامین شــود!« بهروز عزیزی، روزنامه نگار هم 

نوشــته كه تعدادی از اصنــاف در اعتراض به 
مالیات های سنگین كسب و كارشان را تعطیل 
كرده اند. بعد پرسیده كدام دولت به شیوه داروغه 
ناتینگهام ملیات می گیرد؟ اما نكته كجاست؟ 
زمانی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت، گفته 
بود كه: »دولت قبل حقوق كارمندان را به  روش 
داروغه ناتینگهام پرداخت می كرد.« حالا ظاهرا 
كه زمانش رســیده تا كنایه های دولتی ها را به 

خودشان برگردانند!

چرا ما؟ چرا آن ها نه؟
روی هم رفته، به نظر می رسد كه شهروندان 
نگاه مثبت و اعتمادزایی بــه مالیات ها ندارند. 
چرا؟ به یك دلیل ساده؛ آن ها تصور می كنند در 
قبال مالیات هایی كه می دهند، خدمات چندان 
مناسبی دریافت نمی كنند. ضمن این كه در قبال 
مالیات های خودشان كه پیش پیش برداشته 
می شود، این تصور را دارند كه پولدارها و كسانی 
كه درآمد خیلی بیشتری دارند، چندان مالیاتی 
پرداخت نمی كنند. این ذهنیــت البته صرفا 
مربوط به ایران نیست. فاكس نیوز دو سه سال 
پیش نظرسنجی ای انجام داده بود و بیشترین 
نارضایتی آمریكایی ها را، از این بابت دانسته بود 
كه حس می كردند پولدارها مالیات مناســبی 
نمی دهند. دقت كنید یعنی به اندازه مالیاتی كه 
خودشان پرداخت می كردند، اذیت نمی شدند؛ 
بلكه به انــدازه مالیات هایی كــه ثروتمندان 

نمی داند، آزار می دیدند. 

جیب پر دولت؛ جیب خالی مردم
اعتراضات كســبه كمــاكان ادامــه دارد. 
اعتراض به این كه قرار است یك درصد مالیات بر 
ارزش افزوده اضافه شود تا دریافتی بازنشستگان 
بیشتر شود هم باز ادامه دارد؛ كه می گویند دولت 
اساسا می خواهد با افزایش تورم، دریافتی مردم 
را زیاد كند؛ یعنی از این جیب بردارد به آن جیب 
بریزد! تا گروهی به طنز، درباره اش صحبت كنند. 
مثل چیزی كه امیلی امرایی، مترجم و نویسنده 
نام آشنای كشورمان نوشــت:»هر نفسی كه 
بیرون می رود مُمد مالیات است. قوانین جدید 
از لحظه لحظه حیات مــون مالیات می گیرند، 
دم به دم وضعیت مالی و حساب هات داره چك 
می شه كه یه وقت شهروند بدی نبوده باشی«. 
یا چیزی كه پیمان مولوی، نویسنده كتاب رقص 
بازارها نگاشته كه، دولت تورم را ایجاد می كند و 
قیمت خانه و طلا و ماشین و ... بالا می رود و بعد 
تصمیم می گیرد از این افزایش ها مالیات بگیرد؛ 
و این روش تا بی نهایت كار می كند كه نتیجه اش، 
موتور حركت شدن تورم برای دولت ها و البته، 

فقر مضاعف مردم خواهد بود...

روی هم رفته، به نظر می رسد 
كه شهروندان نگاه مثبت 
و اعتمادزايی به مالیات ها 

ندارند. چرا؟ به يك دلیل ساده؛ 
آن ها تصور می كنند در قبال 

مالیات هايی كه می دهند، خدمات 
چندان مناسبی دريافت نمی كنند

رابطه ملت-دولت، اثرگذاری 
زيادی در نگاه  مردم به 

مالیات ستانی دولت داشته و 
دارد. اگر اين رابطه مبتنی بر 
اعتماد و شفافیت باشد، نگاه 
مردم می تواند مثبت باشد؛ و 

برعكس؛ اما اين رابطه اين روزها، 
چندان حال و روز خوبی ندارد. 
ماجرای فسادهايی چون چای 

دبش و حیف و میل بیت المال در 
طرح های مختلف و ... نیز به ابعاد 

اين ناخوشی دامن می زند
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وزير كشور: 
باید چاره ای اندیشید 

وگرنه خزر خشک می شود
وزیــر كشــور گفــت: 
پیش بینی شده اگر شرایط 
همین طور باشد تا چند دهه 
آینده دریای خزر خشــك 
شود و باید برای آن چاره ای 
داشته باشیم. به گزارش مهر، احمد وحیدی در دومین 
رویداد بین المللی مدیریت بحران ایران قوی كه در 
مصلای امام خمینی )ره( برگزار شــد، با بیان اینكه 
در كشور ما چند موضوع بسیار مهم است، افزود: اول 
موضوع دریای خزر و پایین آمدن سطح آب است كه 
این باعث نگرانی برای كشور های حاشیه دریای خزر 
شده است. وی رودخانه های جاری از دیگر كشورها 
و سدسازی های كشور های همسایه و منطقه را دو 
چالش دیگر دانســت و تصریح كرد: انتظار داریم در 
یك هماهنگی منطقه ای كمیته ای تشكیل شود و با 
هماهنگی كشور های منطقه مسائل محیط زیستی، 

سدسازی ها و انحرافات آب مورد بررسی قرار گیرد.
    

نصب بنرهای اعتراضی در مقابل 
سفارت روسیه 

 جلوی ســفارت روسیه 
در ایران بنرهای اعتراضی و 
معنادار نصب شده است. به 
گزارش همشهری آنلاین، 
شــهرداری تهران با نصب 
بنرهایی مقابل ســفارت روســیه در تهران به اقدام 
این كشــور در همراهی با ادعای ضدایرانی امارات و 
برخی كشورهای عربی درباره جزایر سه گانه واكنش 

نشان داد.
    

رئیس سازمان نظام پزشكی خبر داد:
افزایش ورود پزشکان با تخصص های 

مختلف به حوزه زیبایی 
رئیــس ســازمان نظام 
پزشكی، عدم تعیین تعرفه 
واقعی برای پزشكان را دلیل 
مهاجرت شغلی پزشكان و  
ورود پزشكان با تخصص های 
مختلف به حوزه زیبایی به شدت فزاینده دانست و 
گفت: البته تقاضای زیبایی در كشــور ما بیمارگونه 
و به نســبت دنیا چندین برابر است.  به گزارش ایلنا، 
محمد رئیس زاده، دیروز در نشستی خبری با بیان 
اینكه حجم عظیم اقدامات زیبایی توسط غیرجامعه 
پزشكی انجام می شود و قانون بازدارنده وجود ندارد،  
تصریح كرد: مهاجرت شــغلی به ســایر حوزه های 
پزشكی و هم به سایر مشاغل وجود دارد و نبود تعرفه 
واقعی عامل اصلی این امر است. این درحالی است كه 
در برخی از مناطق كشور با كمبود متخصص مواجه 

هستیم و برای ما بسیار تاسف بار است.
    

غربالگری بیش از ۲۳ میلیون نفر 
در »پویش ملی سلامت« تاکنون

بهداشــت  ونــت  معا
وزارت بهداشت، اعلام كرد: 
2۳ میلیــون و 1۷۴ هزار و 
5۳1 نفر تا امروز در »پویش 
ملــی ســلامت« در زمینه 
بیماری های پرفشاری خون و دیابت در سطح كشور، 
غربالگری شده اند. به گزارش ایسنا،  از این تعداد ۴۶۸ 
هزار و 2۶5 نفر با احتمال ابتلا به پرفشاری خون و 2۸۶ 
هزار و ۹0۸ نفر با احتمال دیابت شناسایی شدند. بنابر 
اعلام وبدا، منظور از »احتمال دیابت« قند خون 12۶ 
به بالا و منظور از »احتمال پرفشاری خون«، عدد 1۴0 

روی ۹0 میلیمتر جیوه )1۴ روی ۹( به بالاست.
    

تبرئه »روزنامه اینترنتی فراز« 
در دادگاه مطبوعات

هیأت منصفه دادگاه های 
سیاســی و مطبوعاتی در 
جلســه دیروز به اتفــاق آرا 
مدیرمســئول روزنامــه 
اینترنتــی فــراز را مجرم 
نشــناختند. به گزارش تســنیم، اكبر نصراللهی؛ 
سخنگوی هیأت منصفه اظهار كرد: اتهام آقای علی 
مرادی؛ مدیر مســئول روزنامه اینترنتی فراز ایجاد 
اختلاف مابین اقشــار جامعه از طریق طرح مسائل 
نژادی و قومی موضوع بند ۴ ماده ۶ قانون مطبوعات و 
نقض مصوبات 2۹۸ و ۳1۷05۹ مورخ 22 فروردین 
1۴01 شعام در خصوص مدیریت فضای رسانه ای 
برای جلوگیری از ایجاد شكاف های مذهبی و نژادی 
میان دو ملت ایران و افغانستان بود كه اعضای هیئت 
منصفه پس از شنیدن دفاعیات متهمان به اتفاق آراء 

این روزنامه را مجرم ندانستند.

از گوشه و کنار 

خبرآنلاین در كافه خبر خود، میزبان سه معلم بود و طی آن چالش های آموزشی، 
نظری و اعتقادی دانش آموزان و دغدغه های معلمان در مورد این چالش ها را بررسی 

كرد.
نرگس ملك زاده در همین راستا، گفت: »این روزها كه سركلاس می روم تدریس به 
دانش آموزان سخت تر از گذشته شده است، وقتی ما كتابی برای دانش آموزان تدریس 
می كنیم دوست داریم مطالب آن مورد علاقه و توجه آن ها باشد، اما این طور نیست. 
مثلاً در درس مطالعات اجتماعی مخصوصاً وقتی بخش مدنی آن را تدریس می كنم 
و درباره حقوق اساسی صحبت می كنیم، با دانش آموزان چالش داریم، وقتی به آن ها 
درباره قانون اساسی می گوییم بلافاصله سراغ آن را در واقعیت بیرونی كتاب می گیرند، 
می پرسند مگر در كتاب نگفته من باید آزادی بیان داشته باشم پس چرا در جامعه آن 
را نمی بینم. یعنی ما طبق كتاب به دانش آموزان اطلاعات می دهیم، اما اطلاعاتی كه 

به نظر آن ها با نظم اجتماعی جامعه متفاوت است.«
وی افزود: »كلاس های درس برای دانش آموزان مثل فضای خانواده شده است، 
همان طور كه الان مردم در جامعه آرام هستند اما در خانواده خودشان درباره مسائل 
صحبت می كنند، جو مدرسه ها هم آرام شده اما دانش آموزان در كلاس های درس 
خیلی راحت تر درباره همه چیز صحبت می كنند و اعتراض دارند. دانش آموزان به 
درس هایی مانند دینی علاقه ندارند چراكه از ابتدا در دوران ابتدایی به این درس ها بها 
داده نشده و در سنین بالاتر هم پذیرش آن برای دانش آموزان ممكن نیست و بیشتر 
با شبهه های خودشان درگیر هستند. تدریس در چنین شرایطی سخت است، چون 
گاهی مجبور می شوی چیزی  را مطابق كتاب برای دانش آموزان توضیح بدهی كه 

شاید خودت هنوز به درست یا غلط بودن آن نرسیده ای.«
این معلم تصریح كرد، »دانش آموزانی كه دو سال در دوره كرونا به اجبار به جای 
فضای كلاس و مدرسه، در كنج خانه از صفحه های كوچك تلفن همراه شان درس 

خواندند، در كنار آموزش آنلاین، با جهان دیگری هم آشنا شدند، جهانی كه آزادانه و 
بدون هیچ فیلتر و سخت گیری یادشان می دهد، چطور فكر كنند، چطور حرف بزنند 
و اصلا چطور ببینند. همین دانش آموزان در سال تحصیلی گذشته شاهد اعتراضاتی 
بودند كه حتی در مقاطعی به كلاس های درس شان هم رسید. این دانش آموزان قطعا 
با این تجربه ها هرگز آن دانش آموزان گذشته نشدند، تا آنجا كه در یك سال گذشته 
نام شان را به عنوان نسل Z بارها از زبان تحلیل گران و كارشناسان حوزه های سیاسی 

و اجتماعی شنیدیم.«

دين   و   هديه های  آسمانی؛   در  انتهای   لیست   درس های   محبوب 
دانش آموزان

محمد داوری، نیز درمورد فاصله معنــادار میان آنچه دانش آموزان در جامعه یا 
خانواده یا مثلا در شبكه های اجتماعی دریافت می كنند و آنچه كه در فضای آموزشی 
و كتاب های درسی به آنها گفته می شود، یادآور شد:» این تناقض در نظام آموزشی 
ما ریشه دارد و روز به روز شكاف آن بیشتر می شود، آن هم به دلیل رشد رسانه ها و 
شبكه های اجتماعی است. هرچقدر دریچه های فضای مجازی روی دانش آموزان 
گشوده شــده؛ با دنیای جدید و واقعیت ها آشنا شــدند. درواقع میان آنچه كه در 
شبكه های اجتماعی دریافت می كنند با محتوای كتاب درسی فاصله زیادی می بینند 
و به شكل های مختلفی به آن واكنش نشان می دهند، مثلاً اگر از دانش آموزان پرسیده 
شود كدام درس ها محبوب هستند یقینا درس هایی برای شان محبوب است كه 
شكاف كمتری با واقعیت های بیرونی دارد، و درس هایی كه با واقعیت جامعه شكاف 
بیشتری دارد در انتهای لیست درس های محبوب جای می گیرند؛ دین و زندگی و 
هدیه های آسمانی جز درس هایی هستند كه در پایین این لیست قرار دارد، حتی 
معلم های این درس ها در ته لیست محبوبیت دانش آموزان قرار دارند، اگر این كتاب ها 

را ورق بزنیم در رفتاری كه دانش آموزان با تصاویر این كتاب ها دارند، واكنش آن ها را 
به این درس ها متوجه می شویم.

 واكنش   تهاجمی   دانش آموزان   به   تذكر  حجاب   در  خیابان 
محمدرضا نیك نژاد، دیگر معلم حاضر در كافه خبر خبرآنلاین نیز درباره تاثیر 
اتفاقات سال  گذشته بر دانش آموزان، گفت: »بعد از جریانات سال گذشته جسارت 
اجتماعی در لایه های مختلف جامعه زیاد شد، در بین دانش آموزان هم همین طور، 
طوری كه اگر امروز كسی به آن ها در خیابان تذكر حجاب بدهد بلافاصله واكنش 
نشان می دهند و فرد تذكر دهنده را در موقعیت دفاعی قرار می دهند؛ این حاصل 
یك كنش كلی در سطح جامعه است، جامعه كاملاً موضع گرفته و در جایگاه حمله 
است اگرچه مجبور به سكوت شده؛ حالا شــما همین وضعیت را در سر كلاس ها 
دارید، دانش آموزان در كلاس درس كاملًا به شكل تهاجمی فكرها را نقد می كنند، 
دانش آموزان امسال با دانش آموزان سال های قبل خیلی فرق كرده اند، این نوع برخورد 
دانش آموزان حاصل یك روند است كه از گذشته شروع شده و عوامل مختلفی دارد، 
یكی از آن عوامل رفتارهای خود آموزش و پرورش و اصرار آن ها بر روش های ناكارآمد 

و شكست خورده است.«

در جمع معلمان كافه خبر خبرآنلاين مطرح شد؛

دانش آموزان به درس هایی مانند دینی علاقه ندارند

گزارش

چرا مردم نگاه همیشه مشكوكی به مالیات ها دارند؟

اخذ مالیات از تورم، به مثابه پول زور
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دی،   قزوین-مصطفــی مــرا
خبرنگارتوسعه ایرانی: شهردار آبیک 
گفت: با توزیع عادلانه امکانات در همه 
مناطق و اجرای طرح هــای عمرانی 
بزودی چهره شهر را متحول خواهیم 

کرد. 
فرید شــریعت پناه گفــت:  برای 
رفاه، آسایش و ارایه خدمات بیشتر به 

شهروندان پروژه های خوبی در دست 
اجراست که تکمیل آنها چهره شهر را 

متحول می کند. 
 وی بیــان کرد: برای زیباســازی 
معابر شــهری تاکنون با اعتباری بالغ 
بر ۱۴ میلیارد تومان بیش از ۷ هزارتن 
آسفالت ریزی شده و معابر باقی مانده 
نیز با مساعد شدن شرایط جوی بزودی 

روکش آسفالت خواهد شد. 
شریعت پناه گفت: اجرای عملیات 
لکه گیــری مناطق حفاری شــده در 
سطح شهر از دیگر اقدامات شهرداری 
اســت که در این مدت با اعتباری بالغ 
بــر ۳۳ میلیارد ریال ایــن لکه گیری 
ها انجام شــده و در صــورت  نیاز در 
ســایر محلات باقیمانده نیز این کار با 

درخواست شهروندان انجام می شود. 
 سرپرســت شــهرداری آبیــک 
یادآورشــد: اجرای کفپوش و سنگ 
فرش خیابان ها و رفیوژ بلوارهای سطح 
شهر از دیگر طرح های مهمی است که 
با هدف تسهیل در تردد شهروندان با 
اعتباری بالغ بر۲۲ میلیارد ریال انجام 

شده است. 

 شریعت پناه با اشاره به پایین بودن 
سرانه فضای سبز در شهر آبیک تصریح 
کرد: با توجه به اهمیت فضای ســبز 
در شهر یکی از  الویت های شهرداری 
در تامین ســلامت روحی و جسمی و 
همچنین نشاط و شادابی شهروندان 
توجه به توسعه فضای سبز است که در 
اولین گام نسبت به جداسازی آب خام 
از آب شــرب برای آبیاری فضای سبز 
اقدام شد که در حال حاضر با اعتباری 
بالغ  بر۴۰ میلیارد ریال نسبت خرید ۱۵ 
تانکر دوجداره با ظرفیت های ۳۰ هزار 
تا ۷۰ هزار لیتر جهت آبیاری فضای سبز 

اقدام شده است.
سرپرســت شــهرداری آبیک در 
خصوص توسعه و گسترش پارک های 
محله نیز گفت: در راســتای توسعه و 
گسترش پارک های محله ای  برنامه 
ریزی شده و بازپیرایی و بازسازی پارک 
های موجود سطح شهر و تجهیز آنها به 
ست های ورزشــی با دو میلیارد ریال 

انجام شده است. 
 وی افزود: با تفاهم نامه امضا شده 
بین شهرداری و شرکت آبفای استان 
اجرای طرح فاضلاب شــهری در فاز 
اول به متراژ ۵ هزارمتر در منطقه مهدیه 
آغاز شده و در مراحل بعدی در منطقه 
فردوس و سایر نقاط پراکنده شهر که 
فاقد سیستم فاضلاب است نیز  انجام 

خواهد شد. 
 شــریعت پناه با اشــاره به مشکل 
تعیین مکان تخیله نخالــه ها و زباله 
های سطح شهر گفت: یکی از مهمترین 
مشکلات و معضلات شهری موضوع 
جایگاه  موقــت زباله بود کــه با ورود 
شــیرابه های حاصل از زباله ها به آب 
های زیرزمینی که ســلامت مردم را 
تهدید می کرد کــه با تلاش همکاران 
شــهرداری با اجرای بتن مســلح به 
متراژ ۷۵۰ مترمربع با اعتباری بالغ بر 
۱۰ میلیارد ریال این مشــکل برطرف 

شده است.
وی افزود: یکــی از نیازهای اصلی 
و مطالبــه جدی مردم احداث شــهر 
بازی در شهر آبیک بود که در این راستا 
قطعه زمینی با کاربری فضای سبز که 
در اختیار شهرداری بود برای این کار 
اختصاص یافت که با گرفتن مشــاور 
طراحی آن  به اتمام رسیده و در ایام الله 
دهه مبارک فجر کلنگ ساخت آن به 

زمین زده خواهد شد. 
شریعت پناه اظهارامیدواری کرد با 
تکمیل طرح های عمرانی و همراهی 
مردم شــاهد تحول در شــهر آبیک 

باشیم.

شهردار خبرداد؛

شهردار آبیک گفت: با  احداث شهربازی در شهرآبیک توسط شهرداری
توزیع عادلانه امکانات در 
همه مناطق و اجرای طرح 
های عمرانی بزودی چهره 

شهر را متحول خواهیم 
کرد. 

شیراز –قاسم توانایی،خبرنگارتوسعه ایرانی: رئیس پارک علم و فناوری فارس با اشاره به برگزاری رویداد »جام رسانه امید« در 
این استان گفت:این رویداد می تواند منشأ خیرو برکت برای شرکت های دانش بنیان و فناور استان باشد.

، امین رضا ذوالقدر در مراسم پایانی رویداد »جام رسانه امید« اظهار کرد: بدون شک یکی از اقدامات تأثیرگذار در حوزه فعالیت  
شرکت های دانش بنیان، معرفی این شرکت هاست.

رئیس پارک علم و فناوری فارس ادامه داد: معرفی این شرکت ها هم باید به صورت تخصصی و در قالب معرفی آنها به جامعه 
هدفشــان و هم به صورت عمومی با هدف معرفی شان به عموم جامعه دنبال شــود؛ قطعا این کار ارزشمند می تواند منجر به 

امیدآفرینی در کشور شود.
وی با طرح این پرسش که چرا ارتباط صنعت و دانشگاه ضعیف است، گفت: در پارک علم و فناوری فارس برگزاری برنامه ای با 
عنوان شنبه های نوآوری با هدف ارتباط صنعت، دولت و دانشگاه پیش بینی شده است؛ البته برای برقراری پیوند صنعت و دانشگاه 
در وهله نخست باید صورت مسئله را درست تشخیص دهیم چراکه اگر صورت مسئله به درستی تشخیص داده نشود آثار منفی 

به دنبال دارد.
ذوالقدر با بیان اینکه در کشورهای توسعه یافته پنجاه درصد از فرآیند تحقیق و توسعه صنعت را خود صنعت انجام می دهد؛ 
افزود: در کشورهای توسعه یافته، صنایع از تیم های تحقیق و توسعه بهره می برند که افراد فعال در این تیم ها، فارغ التحصیلان 

دانشگاه ها هستند و وظیفه و رسالت آنها پیش بردن اهداف پژوهشی آن شرکت به منظور تولید محصولات است. 
وی با اشاره به اینکه معمولا نیمی از فعالان در این شرکت ها را متخصصان در بخش تحقیق و توسعه تشکیل می دهند، گفت: 
یکی از مهمترین رسالت های افراد فعال در بخش تحقیق و توسعه این اســت که بتوانند بخشی از نیازهای صنعت را از طریق 

شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها و برخی نیازها را هم از طریق دانشگاه ها رفع کنند.

 اهواز–شهریار طهرانی،خبرنگارتوسعه ایرانی: مدیرکل راه و شهرسازی استان خوزستان گفت: به زودی در شهرهای استان 
برای خانواده هایی که دارای سه فرزند و بیشتر هستند زمین لازم واگذار خواهد شد.

مسعود بیات منش با اشاره به اهمیت طرح جوانی جمعیت و لزوم پیگیری این طرح در استان گفت: خوشبختانه با تلاش های 
انجام گرفته در استان زمین های لازم برای اجرای طرح جوانی جمعیت اختصاص یافته به زودی به متقاضیان واگذار می شود.

وی با بیان اینکه زمین مورد نیاز برای متقاضیان واجد شرایط طرح جوانی جمعیت در برخی شهرهای استان در حال آماده 
سازی است، اظهار کرد: با توجه به آماده سازی این زمین ها، روند واگذاری قطعات تفکیک شده به ترتیب به متقاضیان واگذار 
خواهد شد. بیات منش تأکید کرد: برای اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در شهرهای استان و واگذاری زمین به 

متقاضیان مشمول این طرح کارگروه ویژه ای را تشکیل داده ایم تا به صورت ویژه این طرح را اجرا کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان خوزستان گفت: طی بازه زمانی مشخص شده طبق قانون به خانواده هایی که ثبت نام کرده اند 
و واجد شرایط هستند پیامک لازم ارسال می شود. وی گفت: روند واگذاری قطعات به خانواده های متقاضی واجد شرایط طرح 
جوانی جمعیت به صورت قرعه کشی قطعات واگذار خواهند شد. بیات منش ادامه داد: مطابق با آیین نامه ماده ۴ قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت، به خانواده هایی که فرزند سوم به بعدشان، پس از ۲۴ مهر ماه ۱۴۰۰ )تاریخ تصویب قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت( متولد شده باشند، در صورت واجد شرایط بودن زمین یا واحد مسکونی تعلق می گیرد. وی افزود: بر این 
 saman.mrud.ir اساس متقاضیان می توانند برای ثبت نام در این طرح به سامانه جامع طرح های حمایتی مسکن به نشانی
مراجعه کنند. مدیرکل راه و شهرسازی استان خوزستان عنوان کرد: براساس بند ح تبصره ۱۱ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ وزارت راه 
و شهرسازی موظف است به منظور حمایت از خانواده و تحقق جوانی جمعیت، یک قطعه زمین یا واحد مسکونی رایگان در قالب 
شرایط مندرج در قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت به خانوارهای دارای چهار فرزند و بیشتر زیر ۲۰ سال اختصاص دهد.

رئیس پارک علم و فناوری استان:
رویداد »جام رسانه امید« منشأ خیرو برکت برای دانش بنیان های فارس است

مدیرکل راه و شهرسازی استان خبرداد: 
واگذاری  زمین به  متقاضیان طرح جوانی جمعیت در خوزستان

سنندج –گلاله فرهادی،خبرنگارتوسعه ایرانی: دهمین 
مســابقات دارت بانوان وزارت نیرو با حضور نمایندگانی از 

صنعت آب و برق استان کردستان برگزار شد.
دهمین دوره مسابقات سراسری دارت بانوان وزارت نیرو، 
یادوآره “شهدای خلیج فارس” در ورزشگاه شهدای کارگران 

بوشهر به میزبانی شرکت آب منطقه ای بوشهر برگزار شد.
در این رقابت ها ۱۱۸ نفر در قالب ۲۱ تیم از بانوان کارمند 
شرکت های مختلف وابســته به وزارت نیرو از استان های 
مختلف حضور داشتند، صنعت آب و برق استان کردستان با 

اعزام دو تیم ۴ نفره نیز در این مسابقات حضور داشت.
در این رقابت ها در بخش انفرادی خانم “ویدا کریمی” 
از کارکنان شــرکت توزیع نیروی برق استان کردستان با 
کسب عنوان بالاترین “فینیش” و امتیاز ۱۱۰ در بین شرکت 

کنندگان کشوری موفق به کسب “عنوان برتر” شد.

لازم به ذکر است؛ در اختتامیه این رقابت ها با حضور دبیر 
انجمن دارت وزارت نیرو، مدیر عامل شرکت آب منطقه ای 
و جمعی از مدیران صنعت آب وبرق استان بوشهر با اهدای 
“لوح تقدیر” و “تندیس” از ســرکار خانــم “ویدا کریمی” 

تجلیل شد.

اصفهان-مریــم مومنی،خبرنگارتوســعه ایرانــی: بانک 
قرض الحســنه مهر ایران در اطلاعیه ای اعلام کرد که با هدف 
ارائه خدمات آنلاین گسترده تر و با کیفیتی بهتر، در حال ارتقا و 
به روزرسانی سامانه های مختلف به ویژه نرم افزار همراه بانک است. 
به گزارش روابط عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر 
ایران، بدین وسیله به اطلاع مشتریان ارجمند و گرامی می رساند با 
توجه به استقبال گسترده اقشار مختلف جامعه از خدمات آنلاین 
بانک و افزایش چشمگیر تعداد مشتریان و همچنین افزایش تعداد 
وام های پرداختی که در مقایسه با سایر بانک ها عدد کم نظیری 
است، ســامانه های بانک با حجم بار مضاعفی در روزهای اخیر 
روبه رو بوده است. علت کندی ایجاد شده در استفاده از سامانه ها 
و همچنین اختلال هایی که در برخی از ساعات اوج تراکنش ها 
در سامانه هایی همچون همراه بانک »مهریران« رخ داده،  همین 
مسئله بوده که ممکن است در روزهای آتی نیز تکرار شود. بانک 

از صبر و بردباری مشتریان سپاسگزار است. ضمن عذرخواهی 
از همه مشتریان وفادار خود،  به اطلاع می رساند که به طور ویژه 
و با هدف ارائه خدمات آنلاین گســترده تر و با کیفیتی بهتر، در 
حال ارتقا و به روزرسانی ســامانه های مختلف به ویژه نرم افزار 

همراه بانک هستیم.

 درخشش بانوی شرکت توزیع نیروی برق استان کردستان 
در مسابقات دارت کشوری

 اطلاعیه بانک قرض الحسنه مهر ایران
 درباره به روزرسانی سامانه ها

خبر خبر

۱۰ مخزن آب در عنبرآباد 
شستشو و گندزدایی شد

کرمان-شیواکرمی،خبرنگارتوســعه ایرانــی: 
مدیرامور آبفا عنبرآباد از شستشــو و گندزدایی  ۱۰ 
باب مخزن ذخیره آب در شهرستان عنبراباد خبرداد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب 
استان کرمان ، دیده ور اظهار داشت: به منظور ارتقاء 
سطح کیفی و اطمینان از سلامت آب شرب، براساس 
برنامه زمانبندی و ســالی یکبار مخازن ذخیره آب 

شرب شستشو و گندزدایی می شوند.
وی افزود: شستشوی مخازن معمولا در فصل سرد 
سال که تنش آبی وجود ندارد انجام می شود و روند کار 
به این صورت است که ابتدا مخازن به طور کامل از آب 
تخلیه و سپس رسوبات ته نشین شده خارج می شود و 
در نهایت دیواره ها و کف مخازن پس از شستشو توسط 
مواد گندزا با غلظت مناسب چند بار شستشو می شوند.  
دیده ور ادامه داد: تا کنون تعداد ۱۰ باب مخزن از ۲۲ 
باب مخزن ذخیره در سطح شهرستان با ظرفیت ۷ 
هزار و 6۰۰ مترمکعب شستشو و گندزدایی شده و این 

روند تا شستشوی کامل تمامی مخازن ادامه می یابد

عضو شورای شهر اراک:
 وضعیت مسکن ملی اراک

 اصلا مطلوب نیست

اراک-غلامی،خبرنگارتوســعه ایرانی: حسن 
قربانی عضو شورای شهر اراک گفت:وضعیت مسکن 
ملی اراک اصلا مطلوب نیست و باید فرزاد مخلص 
الائمه استاندار مرکزی ورود بسیار جدی به این مهم 
کند چراکه با توجه به اینکه تعداد این واحدها تقریبا 
۸۱۰۰واحد است و جمعیتی بیش از ۳۰ هزار نفر را 
درگیر خودش میکند میبایست بسیار ویژه تر به این 

موضوع تمرکز کرد.
قربانی افزود:درحال حاضر فقط شرکت شرکت 
کیسون می باشد که تجهیزاتی مانند تاور و...در سایت 
قرارداده و پروژه را تا یک حدی به جلو برده و این اواخر 
ســرعت خوبی را ایجاد نموده و باید کاری را صورت 
داد تا سه پیمانکار دیگر هم با سرعت و جدیت هرچه 
بیشتر به کار خود ادامه دهند تا متقاضیان شریف مردم 

اراک در این طرح هرچه سریعتر صاحب خانه شوند.
وی ادامــه داد:امیدواریم عباس یوســف زاده 
سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان مرکزی 
بتواند با اتحــاد و همدلی و به دور از سیاســی بازی، 
فشارها و حاشیه های به وجود آمده در این زمینه را 

کنترل نماید.

 جلسه کمیته وصول مطالبات 
در مخابرات شهرستان مراوه تپه 

برگزارشد
گرگان-آذری،خبرنگارتوسعه ایرانی: علل و موانع 

وصول مطالبات در مخابرات مراوه تپه بررسی شد.
 جلسه بررســی علل و موانع وصول مطالبات در 
مخابرات مراوه تپه با حضــور  فروزانفر رئیس اداره 

مخابرات این شهرستان  و کارشناسان  برگزار شد.
دراین جلسه مهندس فروزانفر با تاکید بر ضرورت 
تسریع در روند فرآیند وصول مطالبات ، موانع اصلی 
وعلل زمانبرشدن فرآیند وصول را مورد بررسی قرار داد 
و گفت : می بایست لیست مشترکان با بدهی بالا تهیه 
و مذاکرات لازم جهت وصول مطالبات صورت گیرد. 

وی ارائه گزارش از اقدامات انجام شده در جهت 
وصول مطالبات را خواســتار و گفت : در این زمینه 

تلاش و برنامه ریزی بیشتری نیاز می باشد.

 ملارد، شهری
 رو به توسعه و آبادانی

ملارد-زهرا قره باغی-توسعه ایرانی: مهندس 
زرگر گفــت: عملیــات تخریب، خاکبــرداری و 
تسطیح رفیوژ میانی بلوار رسول اکرم )ص( از سوی 

شهرداری ملارد ادامه یافت.
 معاون امــور زیربنایی و ترافیکی شــهرداری 
ملارد اظهار کرد: با تاکید و دستور مهندس بهمنی 
شهردارملارد، فعالیت های عمرانی متعددی در 
راستای بهبود و ارتقای شاخص های زیست شهری 
و ارائه خدمات شایسته به شهروندان در سطح شهر 

در حال انجام است.
مهندس زرگر در ادامه اضافــه کرد: برهمین 
اساس و در راستای رفاه شهروندان گرامی، ادامه ی 
عملیات تخریب، خاکبرداری و تسطیح رفیوژ میانی 
بلوار رســول اکرم )ص( که یکــی از پرترددترین 

بلوارهای سطح شهر است، اجرایی شد.

استانها
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نیمه دوم بــازی با شــمس آذر برای 
پرســپولیس، پر از فراز و نشــیب های 
غیرمنتظره بود. از پنالتی دادن به حریف 
در همان ثانیه های اول تا ۱۰ نفره شدن. با این 
حال تیم یحیی به بازی برگشت و برای بردن 
بازی کرد. آنها با گل دوم، یکی از مهم ترین 
سه امتیازهای فصل را جشن گرفتند. در روز 
توقف دوباره استقلال در یک بازی خارج از 
خانه و البته شکست سپاهان با سه بازیکن 
اخراجی، پرسپولیس حالا دوباره بخشی 
از کورس قهرمانی لیگ برتر است و با توجه 
به دو بازی باقی مانده اش در تقویم، شانس 
بسیار خوبی برای قهرمانی نیم فصل نیز دارد.

کنعانی و ماجرای سکونشینی
غایب بزرگ بازی پرســپولیس و شمس آذر، 
حسین کنعانی بود. بازیکنی که اصلا در فهرست 
۱۸ نفره تیم دیده نمی شد و بعدها به مصدومیتش 
نیز اشاره شد اما به نظر می رسد برخی مسائل درون 
تیم، روی این سکونشــینی موثر بوده اند. ظاهرا 
یحیی بالاخره تصمیم گرفته در واکنش به بعضی 
اتفاق ها، کنعانی را از ترکیب تیمش خارج کند. 
گفته می شود جایگاه محمدحسین در تیم ملی 
نیز به خطر افتاده و ممکن اســت امیر قلعه نویی 
نیز قید بردن این بازیکن به جــام ملت ها را بزند. 
ظاهرا ماجرای مربوط به لغو مجوز واردات خودرو، 

خیلی ها را از کنعانی ناراحت کرده است.

آلرژی به کلین شیت
پرســپولیس یحیی این روزها به کلین شیت 
کردن آلرژی دارد. این تیم به شــمس آذر پنالتی 

داد و دروازه اش را روبه روی تیم ســعید دقیقی 
بازشــده دید. جالب اینکه بیرو حتی جهت این 
پنالتی را به درستی حدس زد و ضربه را نیز مهار 
کرد اما باز هم مدافعان پرسپولیس بسیار سست 
بودند و شمس آذری ها توانستند از روی ریباند به 
گل برسند. البته که این ضربه باید تکرار می شد؛ 
چراکه بازیکنان هر دو تیم قبل از شــلیک شدن 
توپ، درون محوطه جریمه حضور داشتند. این 
یکی از اشــتباه های بزرگ داور در این مسابقه به 

شمار می رفت.

سعید دقیقی اینجا باخت
اعتراض سعید دقیقی روی صحنه ای که حتی 
در همان نگاه اول هم کاملا گل شــده بود، در نوع 
خودش عجیب به نظر می رسید. توپ گولسیانی 
کاملا از خط دروازه عبور کرد و گل اول قرمزها به 
ثمر رسید. بلافاصله سعید دقیقی آنقدر به اعتراض 
علیه داور ادامه داد که در نهایت با کارت قرمز روبه رو 

شد و نیمه دوم را از بیرون تماشا کرد. شاید اگر این 
مربی جوان کنترل بیشتری روی رفتارش نشان 
می داد، شمس آذر در نیمه دوم روبه روی تیمی که 

یک بازیکن کم تر داشت، بازنده نمی شد.

علی نعمتی، یار دوازدهم حریف!
برخورد با شمس آذر، به یک نمایش کابوس وار 
دیگر از علی نعمتی در پرســپولیس تبدیل شد. 
بازیکنی که در دربی به حریف پنالتی داده بود، این 
بار هم با یک دفع توپ بسیار بد دیگر، شمس آذر 
را صاحب یک ضربه پنالتی کرد. شــاهکارهای 
نعمتی همین جا تمام نشد و این بازیکن با استوک 
به صورت بازیکن حریف زد تــا کارت زرد دوم را 
دریافت کند. نعمتی در این مســابقه، عملا یار 
دوازدهم حریف بــود. جالب اینکه محمدمهدی 
احمدی جوان در آخرین ثانیه ها به زمین مسابقه 
رفت و در همان زمان کوتاه، نمایش بسیار خوبی 
داشت. شاید این بازیکن بازی با نساجی را از ابتدا 

شروع کند.

باهویی و تعویضی که انجام نشد
رسیدن پرســپولیس به گل دوم هم ماجرای 
بسیار جالبی داشت. یحیی تصمیم به تعویض چهار 
بازیکن گرفت اما تابلوها درست نبودند و تعویض 
برای چند دقیقه نگه داشته شد. نبیل باهویی که 
قرار بود اولین تعویض یحیی باشد در همان لحظات 
کوتاه برای تیمش پنالتی گرفت. در حقیقت شاید 
اگر آن تعویض ها طبق برنامه انجام می شــدند، 
پرسپولیس اصلا این بازی را نمی برد. این بار شانس 
و تصادف به کمک قرمزها آمدند تا تیم یحیی حتی 
با یک یار کم تر، برنده این بازی حســاس باشد و 
شانسش را برای قهرمانی نیم فصل لیگ برتر ایران 

زنده نگه دارد.

الدحیل را فراموش کرد
بهترین بازیکن این مسابقه بدون شک گولسیانی 
بود. بازیکنی که با ایســتادن پشت ضربه پنالتی، 
خاطره مســابقه با الدحیل را از یاد برد. گولسیانی 
هر دو گل قرمزها در این بازی را زد تا دومین گلزن 

خارجی برتر تاریخ پرسپولیس لقب بگیرد. حالا او 
در صورت زدن سه گل دیگر، برترین گلزن خارجی 
تاریخ این باشگاه خواهد شد. اتفاقی که برای یک 
مدافع در نوع خودش، باورنکردنی به نظر می رسد. 
با این نمایش خوب، گئورگی باقی ماندنش در قلب 

دفاع پرسپولیس را تضمین کرده است.

زیباترین لحظه بازی
دیدنی ترین لحظه این بــازی اما به تیم بازنده 
اختصاص داشت. در شرایطی که مسابقه با تساوی 
دنبال می شد، شمس آذر ضدحمله بسیار خوبی به 
دست آورد اما از آن جایی که یک بازیکن پرسپولیس 
روی زمین افتاده بود، امیرمحمد نسایی تصمیم 
گرفت توپ را به بیرون بزند. این چشم پوشــی از 
یک بخت مسلم گلزنی، اوج بازی جوانمردانه بود. 
صحنه ای که این روزها نمونه مشابهش را در فوتبال 
ایران خیلی کم می بینیم. بدون شک این قاب از این 
مسابقه خاص به یادگار خواهد ماند. شمس آذر در 

این لحظه، کار مهمی انجام داد. 

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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اندراحوالات لیگ والیبال 
در پایان نیم فصل اول
تولد دوباره بهروز!

پس از ناکامی مطلق در تیم ملی، بهروز عطایی 
به یک موفقیــت در والیبال باشــگاهی ایران نیاز 
داشت تا آن کابوس را پشت ســر بگذارد. او فعلا با 
فولاد ســیرجان، نتایج درخشانی در لیگ والیبال 
گرفته اســت. آخرین هفته از نیم فصل اول لیگ 

والیبال نیز ماجراهای خاص خودش  را داشت.

کجایی سایپا که یادت بخیر!
اتفاقی که دیگــر در والیبال ایــران به آن خو 
گرفته ایم، شکست های سریالی سایپا در این فصل 
اســت. تیمی که این هفته هم در سه ست متوالی 
روبه روی نیان الکترونیک شکست خورد تا در ۱۳ 
هفته از لیگ برتر والیبال ایــران، فقط یک برد به 
دست آورده باشــد. حالا که به نیم فصل اول لیگ 
والیبال رسیده ایم، پلی آف برای سایپا به خواب و 
خیال شباهت دارد. مگر آن که آنها در نیم فصل دوم 
دست به یک معجزه بزرگ بزنند. شاید تنها انگیزه 
جدی این تیم در ادامــه رقابت ها، تلاش برای فرار 
از سقوط باشد. سرنوشــت تلخی که نایب قهرمان 
 همیشــگی لیــگ والیبال حــالا بــه آن دچار 

شده است. 

 قهرمان مقتدر نیم فصل
شــاگردان بهروز عطایی در فولاد ســیرجان، 
با یک بــرد خانگی روبه روی شــهرداری گنبد، با 
اختــلاف قهرمان نیم فصل والیبال ایران شــدند. 
ســیرجانی ها در این ۱۳ بازی، فقط یک بازی را از 
دســت دادند و با ۱۲ پیروزی، مقتدرانه به سکوی 
اول تکیه زدند. به نظر می رســد با این روند، سید 
اول پلی آف قطعا به این تیم خواهد رســید. تیمی 
که بعید است قهرمان این فصل لیگ والیبال ایران 

نشود.

سبقت به سبک هورسان
یکی از تماشــایی ترین بازی هــای این هفته 
لیگ والیبال، با برتری ســه بر دو هورسان رامسر 
روبه روی گیتی پســند به پایان رسید. این نهمین 
برد فصل هورسان بود که باعث شد این تیم خودش 
را در جایگاه دوم جدول لیــگ والیبال ببیند. تیم 
غافلگیرکننده این فصل لیگ والیبال، حریفش را با 
نتیجه سه بر دو شکست داد تا نیم فصل را به عنوان 
تیم دوم به پایان برساند. گیتی پسند که چند هفته 
تیم دوم لیگ برتر والیبال بود، با چند شکست تا رده 
ششم جدول این بازی ها ســقوط کرد. اردکانی ها 
نیز این هفته در یک بازی بسیار عجیب مقابل مس 
رفسنجان بازنده شدند تا تعداد بردهای شان روی 
عدد هشت باقی بماند و رده دوم جدول را از دست 
بدهند. هیچ کس انتظار نداشت این تیم روبه روی 
تیم پایین جدولی مس رفسنجان، حتی یک ست 

را نیز با برتری به پایان نرساند.

پیکان ادامه می دهد
شــروع این فصل برای پیکان، ناامیدکننده تر 
از حد انتظار بود اما آنها نیم فصل اول را با شکست 
دادن شهرداری ارومیه در یک بازی با پنج ست تمام 
کردند. پیکان برای ششمین بار در این فصل برنده 
یک مسابقه شد. آنها حالا تیم دهم جدول هستند 
اما ممکن است با دو پیروزی، حتی به رده پنجم نیز 
برســند. تیم پیمان اکبری در مسیر بازگشت قرار 
دارد. اتفاقی که کمی بعید اســت برای شهرداری 

ارومیه نیز رخ بدهد.

سقوط آزاد شهداب
شــهداب یزد هم این هفته روبه روی چادرملو 
شکســت خورد تا در رده پنجم باقی بماند. مدافع 
عنوان قهرمانــی لیگ همچنان بــه نمایش های 
ضعیفش در این فصل ادامه می دهد. البته که آنها 
قول داده اند در پلی آف، تیم کاملا متفاوتی باشند و 

دوباره برای قهرمانی مبارزه کنند.

منهای فوتبال

آدرنالین

رسیدن پرسپولیس به گل دوم هم 
ماجرای بسیار جالبی داشت. یحیی 

تصمیم به تعویض چهار بازیکن 
گرفت اما تابلوها درست نبودند و 

تعویض برای چند دقیقه نگه داشته 
شد. نبیل باهویی که قرار بود اولین 

تعویض یحیی باشد در همان لحظات 
کوتاه برای تیمش پنالتی گرفت. در 

حقیقت شاید اگر آن تعویض ها طبق 
برنامه انجام می شدند، پرسپولیس 

اصلا این بازی را نمی برد

اینکه استقلال همه بازی های خانگی این فصلش را 
برده، امتیاز مثبتی برای تیم نکونام به شمار می رود اما 
ناکامی این تیم در بازی های خارج از خانه، نشانه خوبی 
نیست. به نظر می رســد آبی ها برای بردن یک بازی، به 
شدت به ورزشگاه آزادی و جو سنگین تماشاگران شان 
نیاز پیدا کرده اند. تیم نکو دو امتیاز دیگر را نیز در نبرد 
با گل گهر از دســت داد. مسابقه ای که پر از تصمیم های 
بحث برانگیز داوری و البتــه ماجراهای دیگر بود. با این 
توقف، حالا قهرمانی نیم فصل اســتقلال کاملا به خطر 

افتاده است.

کمک داورها علیه داور!
نیمه اول این مسابقه، دو اشتباه عجیب داوری داشت. در هر دو 
مورد هم این کمک داورها بودند که کار را برای داور سخت کردند. 
صحنه گل تیم میزبان در شرایطی به ثمر رسید که مسیح زاهدی 
از همه مدافعان استقلال جلوتر بود. کمک داور دوم باید این صحنه 
را آفساید اعلام می کرد. روی صحنه گل استقلال هم اعلام پنالتی 
به سود این تیم کمی عجیب بود. به نظر می رسید این برخورد توپ 

به دست، اصلا برای اعلام پنالتی کافی نبوده است. نیمه اول برای 
گروه داوری این مسابقه، یک کابوس واقعی بود.

یامگا دست برنمی دارد
هفده پنالتی و ۱۶ گل. روند رویایی کوین یامگا از پشت نقطه 
پنالتی در فوتبال ایران همچنان ادامه دارد. او این بار هم به خوبی 
دروازه بان حریف را فریب داد و توپ را خلاف جهت اخباری، وارد 
دروازه گل گهر کرد. حالا او از امید ابراهیمی هم سبقت گرفته و 
دومین پنالتی زن برتر استقلال در تاریخ لیگ برتر به شمار می رود. 
در تاریخ این باشگاه فقط محمد نوازی بیشتر از یامگا پنالتی گل 
کرده اما کوین احتمالا رکورد او را نیز خواهد شکست. این بازیکن 

پشت نقطه پنالتی، بی نهایت دقیق و متمرکز به نظر می رسد.

پنج بازی بدون برد
پس از شکست دادن مس رفسنجان در خانه حریف، استقلال 
نکونام دیگر در هیچ مسابقه خارج از خانه ای به برتری دست پیدا 

نکرده است. آنها روبه روی شمس آذر در قزوین دو امتیاز از دست 
دادند. اســتقلال بیرون از خانه موفق به شکســت دادن ذوب و 
فولاد هم نشــد و یک امتیاز از هر کدام از این تیم ها گرفت. بازی 
خارج از خانه بعدی تیم، نبرد با پرسپولیس در ورزشگاه آزادی 
بود. قرمزها روی کاغذ میزبان این مســابقه به شمار می رفتند و 
این بار هم استقلال برد را به دست نیاورد. بازی این هفته تبدیل 
به پنجمین توقف پیاپی استقلال در نبردهای بیرون از خانه لیگ 
برتر شد. این تیم در هفت بازی خارج از خانه این فصل، فقط دو بار 
برنده بوده است. آماری که اصلا برای یک مدعی قهرمانی، ایده آل 

به نظر نمی رسد.

نجات کلیدی سیدحسین
نیمه دوم بازی اســتقلال و گل گهر، دو موقعیت گل جدی 
داشت و هر موقعیت، سهم یک تیم شد. استقلال می توانست با 
ضربه آرمان رمضانی به گل برسد اما محمدرضا اخباری روبه روی 
این ضربه ایستادگی کرد. در مقابل، گل گهر هم با علیرضا کوشکی، 
صاحب یک موقعیت فوق العاده برای رسیدن به گل شد. صحنه ای 
که البته به نظر می رسید قبل از آن توپ با دست بازیکن استقلال 
هم برخورد داشــته اســت. به هر حال این توپ با واکنش عالی 
سیدحسین حسینی به کرنر رفت تا استقلال در مسابقه بماند و از 

یک شکست نگران کننده، فرار کند.

تیمی که »کاملا« برنمی گردد
تیم نکونام در این فصل فقط یک بار توانســته بعد از دریافت 
گل اول، مسابقه را ببرد. بازگشت کامل استقلال تنها در مسابقه 

با هوادار اتفاق افتاد. جایی که آنهــا دو گل از حریف خوردند اما 
توانستند به بازی برگردند و سه امتیاز را از آن خودشان کنند. به 
جز این، دیگر هرگز نشده که استقلال در این فصل گل اول بازی را 
بخورد و مسابقه را ببرد. بدون شک این نقطه ضعف دیگری است 

که جواد نکونام باید به دنبال برطرف کردن آن در تیمش باشد.

یک جو آرمانی
جو ورزشــگاه گل گهر برای مسابقه با اســتقلال، جو بسیار 
خوبی بود. کم تر پیش می آید که طرفداران گل گهر این چنین 
استادیوم را برای تیم محبوب  شان پر کنند اما این اتفاق این هفته 
رخ داد و بدون شک این جو بی  نظیر، تاثیر زیادی روی بازی گل گهر 
گذاشت. اگر هر هفته به همین اندازه از تیم اوزونیدیس استقبال 
شــود، این تیم قطعا نتایج بهتری در رقابت های لیگ برتر ایران 

خواهد گرفت.

کار به دعوا کشیده شد!
پس از این بازی، بازار بیانیه ها هم مثل همیشه داغ بود. هر دو 
باشــگاه نیز علیه داور موضع گرفتند و قضاوت حیدری را محل 
اشکال دانســتند. جالب اینکه مهدی هاشمی نسب هم مدعی 
شد که بیانیه گل گهر در تهران و از سوی افرادی تنظیم شده که 
با استقلال دشمنی دارند. هاشمی نسب با این جملات عملا به 
سرمربی تیم ملی حمله کرد و دعوای تازه ای را در فوتبال ایران راه 
انداخت. او به قلعه نویی کنایه تندی زد و بدون نام بردن از این مربی، 
از او خواست که در صورت شکست در جام ملت ها تمام ایران را به 

عنوان مقصر این اتفاق معرفی نکند!

استقلال، تیمی که بیرون خانه نمی  برد

عادتی که نکو نیست!

چهره به چهره

تیم یحیی و لذت ۱۰ نفره بردن

پرسپولیس برگشت!

 آریا طاري

هر چند روز که از این خبر بگذرد، باز این داغ همین قدر تازه 
است. از دست دادن ستاره ای مثل ملیکا محمدی آن هم در ۲۳ 
سالگی، موضوعی نیست که فوتبال ایران به سادگی با آن کنار 
بیاید. اما ملیکا که بود؟ در این سال ها چه کرد و از زندگی اش 
چه می خواست؟ البته که او دوســت داشت در زندگی اش به 
این اندازه مورد توجه قرار بگیرد اما حالا که وقت یک وداع تلخ 
و ناگهانی از راه رسید، بد نیست که با دختر خوب فوتبال ایران 

و مسیری که در این سال ها طی کرد، کمی بیشتر آشنا شویم.

متولد آمریکا، عاشق ایران
شاید خیلی ها ندانند اما ملیکا در آمریکا به دنیا آمده بود. 

با این حال هر کس از محل تولدش می پرسید، او از »شیراز« 
حرف می زد. این دختر آنقدر عاشق ایران بود که در ۱۵ سالگی 
از خانواده اش در آمریکا جدا شد تا به ایران برگردد و در رده های 
سنی برای تیم ملی به میدان برود. بزرگ ترین رویای ملیکا بازی 
برای تیم ملی زنان ایران بود و او بالاخره توانست به این رویای 

بزرگ نیز دست پیدا کند.

بازیکن درجه یک
اهالی فن می دانند که محمدی، چه بازیکن مهمی برای تیم 
ملی بود. یک هافبک بسیار باهوش که فوتبال را در سطح بالایی 
بازی می کرد. سرمربی تیم ملی زنان ایران مریم آزمون در مورد 

ملیکا گفته بود که اگر سه بازیکن در این سطح داشت، به فینال 
آسیا می رسید. ملیکا در ۲۳ سالگی تا این اندازه پیشرفت کرده 

بود و شانس خوبی هم برای لژیونر شدن داشت. افسوس 
که سرنوشت خواب های دیگری برای او دیده بود.

از سپاهان تا خاتون؛ در جست وجوی جام
ملیکا یا به قول دوستانش »ملیک« برای 

چند تیم مهــم در فوتبال ایــران از جمله 
فصل ســپاهان بازی کرده بود. او این 
در عضویت خاتون بم قرار داشت 
و امیدوار بود جام قهرمانی را با 

این تیم به دســت بیاورد. ملیکا 
همین چند وقت قبل با خاتون نیز به 

رقابت های لیگ قهرمانان زنان آسیا رفته بود. او 
خواب های زیادی برای آینده اش در قامت یک 

فوتبالیست دیده بود.

داستان یک تصادف تلخ
ملیکا به همراه بهناز طاهرخانی و زهرا خواجوی برای مهمانی 
به خانه یکی از دوستان شان در کرمان رفته بود. در مسیر برگشت 
به خوابگاه شان در بم اما راننده تاکسی اینترنتی برای ثانیه هایی 
به خواب رفت و کنترل خودروی تیبا را از دست داد. همین کافی 
بود تا این حادثه وحشــتناک رقم بخورد. اینکه چرا سه نفر از 
بهترین بازیکنان فوتبال زنان ایران باید با چنین خودرویی 
تردد کنند، خودش جای ســوال دارد. به هر حال 
فوتبال ایران با این تصادف، برای همیشــه 
سوگوار یک ستاره شد. بهناز و زهرا با وجود 
شدت مصدومیت، خطر اصلی را پشت سر 
گذاشته اند. با این حال حالا در بم و در فوتبال 
زنان ایران، حال هیچ کس خوب نیست. بازی بم 
و ملوان هم به تعویق افتاده اما در همه شهرهای ایران، 
دختران فوتبالیست با این خبر دل و دماغ بازی کردن را 

ندارند و بسیار ناراحت به نظر می رسند.

فوتبال ایران در سوگ ملیکا

ناگفته هایی از زندگی یک ستاره

اتفاق روز
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